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Beslutning: 
 

Dagsorden godkendt. 
Navnerækken på kommunalbestyrelsesmedlemmerne rettes således, at borgmesteren står øverst på 
navnelisten, derefter 1. viceborgmester og 2. viceborgmester og deres partifæller, og oppositions-
medlemmerne nederst i rækken. 
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Orienteringssager: 

 

 
Færdiggørelse af regnskab for 2022 
Det forventes, at det endelige regnskab for 2022 vil foreligge i juni. 

 

Der afventes revisionsrapport, og de forventer, at rapporten vil være færdig til næste gang. Forsinkelsen 

skyldes, at de først har kunnet kommet igang med balanceposter i efteråret. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Beslutning: 
 

Orienteringssagen taget til efterretning. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 001 
KOM 015 Dagsordens forslag Journal nr.  
 

Resumé: 

 

Kommunalbestyrelsesmedlemmerne indsender deres medlemsforslag til sekretariatet, og sekretariatet frem-

kommer med vejledning i, hvordan de enkelte forslag håndteres. 

 

I denne sag bliver kommunalbestyrelsen orienteret om, hvordan de enkelte forslag kommer videre 

administrativt. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Såfremt et dagsordensforslag er indsendt senest 21 dage forud for et ordinært møde, skal borgmesteren 

medtage punktet til næstkommende møde. 

 

Kommunalbestyrelsesmedlemmernes dagsordensforslag som skal behandles præciseres til udvalget. 

 

#1 Lena Ravn Davidsen (D) 
 

A) Forslag om nedsættelse af Ældrerådet i Avannaata Kommunia. 

 
Videre forløb: Sagen sendes videre til Udvalget for Inerisaavik, og når sagen har været behandlet der, 

sendes den videre til Økonomiudvalget og kommunalbestyrelsen.  

Tidshorisont: Sagen skal være behandlet senest til september. 

 
#2 Bendt B. Kristiansen (IA) 
 
A) Forslag om at gøre vejtrafikken i Ilulissat mere fleksibelt 
 
Videre forløb: Sagens sendes videre til Udvalget for teknik, og når sagen har været behandlet der, sendes 

den videre til Økonomiudvalget og kommunalbestyrelsen.  

Tidshorisont: Sagen skal være behandlet senest til september. 

 
B) Forslag om at byggegrunden for Meeqqerivik Angajo reserveres til hotelbyggeri. 

 

Videre forløb: Sagen skal sendes videre til Udvalget for teknik, og når sagen har været behandlet der, 

sendes den videre til Økonomiudvalget og kommunalbestyrelsen. 

Tidshorisont: Sagen skal være behandlet senest til september. 

 

#3 Knud Kleemann (A) 
 

A) Forslag om flytning af modtagestationen for affald i Upernavik 

 
Videre forløb: Sagenb skal sendes videre til Udvalget for teknik, og når sagen har været behandlet der, 

sendes den videre til Økonomiudvalget og kommunalbestyrelsen. 

Tidshorisont: Sagen skal være behandlet senest til september. 

 

B) Forslag om, at der undersøges erhvervsmuligheder i Kangersuatsiaq 

 

Videre forløb: Sagen sendes videre til Erhvervsudvalget, og når sagen har været behandlet der, sendes den 

videre til Økonomiudvalget og kommunalbestyrelsen. 
Tidshorisont: Sagen skal være behandlet senest september. 
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#4 Jakob Petersen (S) 
 

A) Dagsordensforslag vedr. planlægning af et sikker sted for joller og fartøjer i Saatttut 

 
Videre forløb: Sagen sendes videre til Udvalget for teknik, og når sagen har været behandlet der, sendes den 

videre til Økonomiudvalget og kommunalbestyrelsen.  

Tidshorisont: Sagen skal være behandlet senest september. 

 

#Øvrige medlemmer 
 
Medlemmernes forslag eller forespørgsler er blevet færdigbehandlet eller sagsbehandling pågår. 

 

Videre forløb 

Sagsbehandling af foranstående forslag er igangsat af sekretariatet og vil være fremlagt i det relevante udvalg 

indenfor den angivne tidspunkt. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen. 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandling: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at 

udvalget tager foranstående til efterretning 

 

Beslutning: 

Taget til efterretning 

 
Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• Økonomiudvalgets indstilling godkendes 

 

 

Bilag: 
 
Bilag 001-01: Lena R. Davidsen-p (D) forslag 

Bilag 001-02: Bendt B. Kristiansen-p (IA) forslag 

Bilag 001-03: Bendt B. Kristiansen-p (IA) forslag 

Bilag 001-04: Knud Kleemann-p (A) forslag 

Bilag 001-05: Knud Kleemann-p (A) forslag 

Bilag 001-06: Jakob Petersen-p (S) forslag 
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Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 002 
KOM 016 Økonomisk status afrapportering, 1. kvartal Journal nr.  
 

Resumé: 

 

Kommunalbestyrelsen har vedtaget, at der skal afgives økonomisk status afrapportering 4 gange årlig, hvori 

det beskrives status på de forskellige sagsområder. På denne måde ønskes der, at man kan holde øje med de 

mål som er stillet af Kommunalbestyrelsen, samt sikre at der holdes nøje øje med den økonomiske udvikling. 

 

I denne sag foretages økonomisk status afrapportering pr. februar, og sagen sendes videre til endelig behand-

ling i kommunalbestyrelsen. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Afrapportering pr. 20. februar 2024  i forbindelse med økonomisk status vedr. sagsområder for de stående 

udvalg er anført nedenunder. 

 

Samlet oversigt fremgår nedenunder. 

 
KONTO OPR 2024 OMP 2024 TB 2024 KOR 2024 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

Administration 160.829 0 0 160.829 22.337 138.492 13,9% 

Teknisk område 45.977 0 0 45.977 6.600 39.377 14,4% 

Erhvervsområde 24.268 0 0 24.268 102 24.166 0,4% 

Familieområdet 328.393 0 0 328.393 42.769 285.624 13,0% 

Lærings område 308.337 0 0 308.337 35.218 273.119 11,4% 

Forsyningsområde  24.620 0 0 24.620 3.377 21.243 13,7% 

Driftsomkostninger 892.424 0 0 892.424 110.403 782.021 12,4% 

Anlægsområdet 89.320 0 7.000 96.320 13.772 82.548 14,3% 

Drifts-og anlæg 981.744 0 7.000 988.744 124.175 864.569 12,6% 

Indtægter -1.113.927 0 0 -1.113.927 -142.484 -971.443 12,8% 

Resultat før status -132.183 0 7.000 -125.183 -18.309 -106.874 14,6% 

Statusområdet 67.012   0 67.012 

Aningaasaatit missingersuutit malillugit kr. 67,0 mio.-
miissasut naatsorsuutigineqarpoq 

Inernera -65.171 0 7.000 -58.171 

Primo kassebeholdning 8.875     8.875 

Ultimo kassebeholdning 74.046 0 -7.000 67.046 

 

Samlet set er ligger forbruget lavt i snit, selvom det ligger lidt højt på enkelte områder. F.eks. ligger 

Erhvervsområdet meget lavt, selvom årlige forsikringspræmier er betalt. Det skyldes primært, at 70 % af de 

forventede udgifter allerede var refunderet fra Grønlands Selvstyre i februar.   

 

Forbruget ligger altså på 12,6 % af budgettet, og skulle være på 13,3 % i snit. Når man kigger på lønudgifter 

for timelønnede (17,0 %) og overtidsbetalinger (25,9 %) ligger de højt i forhold til budgettet, især i Ilulissat, 

Uummannaq, Upernavik og deres bygder. Der pågår grundige undersøgelser herom. 

 

I forhold til status budgetopgørelse ser det ud til at kommunen har regninger på kr. 8,2 mio. hvoraf største-

delen vedrører regninger fra døgninstitutioner på kr. 6,0 mio. Det vedrører regninger fra Grønlands Selvstyre 

og Sermersooq Kommune, og disse følges løbende fra Forvaltningen for Familie. 
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Økonomiudvalget: 
 
ADMINISTRATION OPR 2024 OMP 2024 TB 2024 KOR 2024 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

FOLKEVALGTE 12.127     12.127 1.228 10.899 10,1% 

ADMINISTRATION 123.048     123.048 14.654 108.394 11,9% 

IT 13.676     13.676 1.840 11.836 13,5% 

Tværgående aktiviteter 11.978     11.978 4.615 7.363 38,5% 

INDTÆGTER -1.113.927     -1.113.927 -142.484 -971.443 12,8% 

ADMINISTRATION -953.098 0 0 -953.098 -120.147 -832.951 12,6% 

 

Folkevalgte 
Omkostninger til folkevalgte kører normal. Samlet set er der et lille mindreforbrug, som skyldes mindre 

rejseaktivitet på statustidspunktet. 

 

Aflønning af bygdebestyrelserne forløber samlet set efter bevillingerne. 

 

Administration 
Lønudgifter følger generelt budgettet. Udgifter til eksterne konsulenter ligger lige nu mindre end budget, 

men forbruget afhænger af behovet, og der kan ske ændringer. 

 

Udgifter til rejser og kurser ligger også på et lavt niveau på denne tid af året, og vil begynde at stige i løbet af 

efteråret. 

 

IT 
Udgiftsniveauet ser mindre ud i forhold til budget, og det skyldes, at anskaffelser af nyt system og isenkram 

endnu ikke er iværksat. Det påregnes, at forbruget følge budgettet resten af året, med forbehold for ekstra-

ordinære begivenheder. 

 

Tværgående aktiviteter 
Forbruget ser umiddelbart højt ud. Det skyldes, at de årlige udgifter til forsikringer bliver betalt primo året, 

og lige nu er kr. 4,3 mio. allerede betalt. Andre bevillinger f.eks. til byer og bygder ligger lavt, men vil stige i 

løbet af året. 

 

Indtægter 
Indtægter følger budget. Det skal fremhæves, at indtægter fra personskatter sker bagud. Indtægter for januar 

måned på kr. 45,0 mio. vil først blive modtaget ultimo februar. 

 

Selskabsskatten kommer fra Skattestyrelsen efter indkomstårets udløb indenfor 1. kvartal i det efterfølgende 

år og efter selskabsskatten er blevet beregnet. 

 

Tilskud følger budget og disse bliver månedsvis forud betalt. Indtægter vedr. februar er medtaget i denne 

status, med et beløb på kr. 47,5 mio.  
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Udvalget for teknik og anlæg: 
 
DET TEKNISKE OMRÅDE OPR 2024 OMP 2024 TB 2024 KOR 2024 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

Veje, broer, trapper, mv. 5.260     5.260 410 4.850 7,8% 

Snerydning, renholdelse 6.160     6.160 1.162 4.998 18,9% 

Levende ressourcer 2.488     2.488 260 2.228 10,5% 

Kommunale virksomheder 3.673     3.673 655 3.018 17,8% 

Brandvæsen 13.043     13.043 1.398 11.645 10,7% 

Teknisk virksomhed 15.353     15.353 2.715 12.638 17,7% 

Teknisk drift 45.977 0 0 45.977 6.600 39.377 14,4% 

  

Driftskonti, d.v.s konto for teknik og konto for forsyning, ligger sammenlignet med situationen sidste år, 

meget bedre i år. Begge konti følger budget samlet set. Især er det meget mærkbart, at forsyningsområdet har 

fået en større bevilling mht. affaldsplanen. En stor del af disse ekstra midler skal bruges til afholdelse af 

eengangsudgifter, hvilket endnu ikke er sket for indeværende periode. Udgifter til beredskab følger budget, 

men der er kommet nye lønudgifter, Nutaarmiut og Naajaat. Der må således ske budgetomplacering intern i 

beredskabskontoen. Der er også andre forhold på enkelte steder, som kræver opmærksomhed. Det skyldes, at 

der er sket markante besparelser, dengang budget for 2023 blev lavet. Derfor må man forvente, at der kan 

dukke nogle budgetoverskridelser på steder, hvorfra der er sket markante besparelser. Eksempelvis 

vedligehold/istandsættelse af forbrændingsanlægget i Ilulissat er blevet sparet væk. Der kan ske noget her, 

som kan medføre en markant budgetoverskridelse. Overforbrug i kontiene vedr. løn er man igang med at få 

afdækket i samarbejde med lønkontoret. 

 

Forsyning: 
 

FORSYNING OPR 2024 OMP 2024 TB 2024 KOR 2024 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

Renovation 20.164     20.164 2.308 17.856 11,4% 

Forsyningsvirksomheder 4.456     4.456 1.070 3.386 24,0% 

Forsyningsvirksomheder 24.620 0 0 24.620 3.377 21.243 13,7% 

  

Renovation 
Her er der tale om hele affaldsområdet, herunder udgifter til modtagestationer. Vedr. dag-og natrenovations 

kontoen ligger forbruget på 22,8 %, og det kan synes at ligge højt henset til en kvartal. Men takstbetalinger 

til dag-og natrenovation betales bagud og det betyder at betaling for februar endnu ikke er indgået. Hvis man 

fratrækker dette forhold vil forbruget ligge på 11,9 %, og således være mindreforbrug i kontoen. Omkost-

ningerne stiger, når sneen forsvinder. Forvaltningen er obs på udgifterne for at sikre, at der ikke sker over-

skridelser. Modtagestationernes forbrug ligger lavt i kvartalen. Det skyldes at de store opgaver i forhold til 

affaldsplanen endnu ikke er iværksat, f.eks. afskibning og køb af større redskaber. I forhold til undersøgelse 

af lønudgifter vedrører dette også dag-og natrenovationsområdet. 

 

Forsyning 
 

Her indgår forbrændingsanlæg, havneforhold og skorstensfejning. Der er ingen udsædvanlige aktiviteter ved 

skorstensfejning og udgifter til taphuse. Disses budgetter forventes også at blive overholdt. De nordlige byer 

har ikke haft udgifter endnu til havneanlæg og pontonbroer, aktiviteterne kommer først når pontonerne skal i 

havet. Der har dog været merforbrug lokalt i Ilulissat i forbindelse med at få pontonerne op i januar-måned. 

Derudover har kranen i Ilulissat ikke haft indtægter endnu, hvilket har bidraget til at få kontoen til at se ud 

som, at det har merkant merforbrug end det egentlig har. Der er en stor risiko for at budgettet for havneanlæg 

ikke overholdes i slutningen af året.  

 

Forbrænding i Ilulissat har allerede nu et merforbrug. Dette skyldes to forhold, nemlig besparelser samt 

forbrændingsanlæggets stand. Der har således allerede i år har været nødvendige reparation og akut 

vedligehold af forbrændingsanlægget. Derudover har en reparation af affaldsanlæggets neddeler også vist sig 
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som en nødvendighed, hvilket er sat til at koste ca. kr. 250.000. Der er dertil andre dele af forbrændingen, 

som er i stor risiko for at nedbryde. Større udbedringer vil i de kommende år være nødvendige, hvis anlægget 

skal køre frem til 2028, som planlagt i affaldsplanen. 

 

Anlæg: 
 

ANLÆGSUDGIFTER OPR 2024 OMP 2024 TB 2024 KOR 2024 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

Udvikling og uddannelse    21.981     21.981 5.795 16.186 26,4% 

Erhvervsudvikling      8.150     8.150 2.089 6.061 25,6% 

Sociale formål     12.000   3000 15.000 1.836 13.164 12,2% 

Teknik, miljø og plan   17.350   500 17.850 329 17.521 1,8% 

Fritid, kultur og religion   4.700   3200 7.900 147 7.753 1,9% 

Infrastruktur      9.624   100 9.724 924 8.800 9,5% 

Forsyning      10.515   200 10.715 2.473 8.242 23,1% 

Beredskab og kriminalforsorg    1.000     1.000   1.000 0,0% 

Administration      4.000     4.000 179 3.821 4,5% 

ANLÆGSUDGIFTER 89.320 0 7.000 96.320 13.772 82.548 14,3% 

  

Forbruget i første kvartal i 2024 ligger på 14,3 % ud af et samlet budget på kr 96,320 mio. Forbrugsniveauet 

passer til årstiden. Der er 50 dage mellem 01.01.2024 og 20.02.2024, hvilket er 13,7 % af et år. Forbruget er 

følsomt på årstiden, da forbruget er størst i sommerperioden, hvor der er byggeri. Forbruget er mindre om 

vinteren da der ikke sker byggemodning. 

 
Erhvervsudvalget: 
 
FORVALTNING ERHVERV OPR 2024 OMP 2024 TB 2024 KOR 2024 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

Bilag til anv. + Udlæg Selvstyret       0   0   

Beskæftigelsesfr.foranstaltninger 1.023     1.023 45 978 4,4% 

Revalidering 1.065     1.065 52 1.013 4,9% 

Kommunalt erhvervsengagement 10.326     10.326 491 9.835 4,8% 

Majoriaq 8.911     8.911 -3.676 12.587 -41,3% 

Arbejdsmarkedsydelser 2.943     2.943 3.190 -247 108,4% 

FORVALTN. FOR ERHVERV 24.268 0 0 24.268 102 24.166 0,4% 

  

Her ses at budgetforbruget ligger på 0,4 %. 70 % af tilskuddet til driften af Majoriaq blev modtaget pr. 1. 

februar 2024, fratrukket disse, ligger forbruget på 21,5 %. 

 

Forbruget i starten af året ligger lavt. Det skyldes samtidig, at der endnu ikke er etableret ny konto efter, at en 

ny bekendgørelse om jobsøgningsydelse er trådt ikraft, og budgettet endnu ikke er lagt ind. Men nu er det 

gjort og ansøgningerne fra alle steder på i alt kr. 0,905 mio. er medtaget her. I forhold til registrering af folk 

som midlertidig står uden et arbejde og arbejdssøgende, er det planen, at der løbende skal finde arbejde sted 

for at få disse i arbejde igen, på baggrund af udredningsarbejde. Disse forventes at kunne ske indenfor de 

eksisterende rammer. 

 

Kommunen er i fuld gang med at afdække muligheder for etablering af turistuddannelse. Derudover er der 

planer om at yde tilskud til folk som vi tage kurset i 12 pax. Udgifter til driften af kollegier i Ilulissat plejer at 

ligge højt om vinteren, hvilket også forventes i 2024, men vil kunne dækkes indenfor rammen. Aktivering i 

Ilulissat er igangsat, og der er planer om lignende i de andre byer.  

 

I henhold til resultatskontrakt vedr. Majoriaq er der indhentet refusion Rate 1 i februar.   
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Udvalget for familie: 
 
FORVALTNING FAMILIE OPR 2024 OMP 2024 TB 2024 KOR 2024 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

Fripladser, daginst.området 312     312 39 273 12,6% 

Hjælpeforanst. for børn og unge 61.565     61.565 5.832 55.733 9,5% 

Førtidspension 63.122     63.122 10.195 52.927 16,2% 

Underholdsbidrag 0     0 45 -45  

Offentlige hjælp 5.816     5.816 1.003 4.813 17,3% 

Andre sociale ydelser 6.131     6.131 2.096 4.035 34,2% 

Ældreforsorg 92.943     92.943 14.540 78.403 15,6% 

Handicapområdet 97.779     97.779 8.999 88.780 9,2% 

Andre sociale udgifter 725     725 20 705 2,7% 

FORVALTN. FOR FAMILIE 328.393 0 0 328.393 42.769 285.624 13,02% 

  

Statusdagen er 20. februar 2024, og forbruget ligger på 13,9 %. Ultimo februar vil takstbetalinger blive betalt 

på ca. kr. 9,0 mio. hvilket vil bringe forbruget op på 17,4 %. 

 

Statusforbruget ligger højere end budget. Det skyldes, at børn som er anbragt i døgninstitutioner er flyttet til 

kommunen. Der er søgt om tillægsbevilling. 

 

Udvalget for Inerisaavik: 
 
FORVALTNING UDVIKLING OPR 2024 OMP 2024 TB 2024 KOR 2024 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

Hjælpeforanstalt. for børn og unge 10.216     10.216 1.066 9.150 10,4% 

Daginstitution for børn og unge 84.340     84.340 8.375 75.965 9,9% 

Skolevæsenet 175.866     175.866 21.102 154.764 12,0% 

Biblioteksvæsen 536     536 27 509 5,0% 

Fritidsvirksomhed & Tilskud 34.189     34.189 4.198 29.991 12,3% 

Museer 3.190     3.190 450 2.740 14,1% 

FORVALTNING UDVIKLING 308.337 0 0 308.337 35.218 273.119 11,4% 

 

Forbruget i Forvaltningen for Læring og de underliggende afdelinger forløber sig efter budget. Fokus i løbet 

af året vil være på lønbudget og tilskudsvedtægten. På denne tid af året er forbrug vedr. opvarmning højere 

og lavere i resten af året. Museer køber også ting i den første del af året. 
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Økonomiske konsekvenser: 

 

Betragter man hele den økonomiske status situation og samtidig medtager de foreslåede tillægsbevillinger er 

vi ved at nå grænsen for den likvide beholdning. Derfor bør man arbejde for, at der for resten af året ikke 

opstår andre nye udgifter, idet vi skal være beredt for, at der kan opstå uforudsete situationer. Vi skal under 

alle omstændigheder fastholde at vi sikrer at der er råderum til investering for fremtiden. 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

• Inatsisartutlov nr. 26 af 28. november 2016 og nr. 13 af 1. december 2021 om kommunernes og 

Grønlands Selvstyres budgetter og regnskaber 

 

Sagsbehandling: 

 

Stående udvalg 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 
Beslutning i Økonomiudvalgt: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at 

ansøgning fra Udvalget for Familie, som er sendt til Økonomiudvalget om en tillægsbevilling på kr. 6,6 mio. 

godkendes 

ansøgning om tillægsbevilling på kr. 0,905 mio. fra Erhvervsudvalget godkendes 

 

Beslutning: 

Indstilling godkendt.  

Der stilles krav om at den stramme økonomiske styring fastholdes. 

 
Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• godkende Økonomiudvalgets indstilling 

 
 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 002-01: Hele balancen 

Bilag 002-02: Referater fra stående udvalg 

Bilag 002-03: Særskilt ansøgning skema Udvalget for familie 

Bilag 002-04: Særskilt ansøgning skema Erhvervsudvalget 

 

 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 003 
KOM 017 Undersøgelse i et sagsområde, alkoholbevilling Journal nr.  

 

Resumé: 

 

I forbindelse med foreningernes arrangementer bliver kommunen involveret, når der sker tilladelse af lejlig-

hedsbevillinger til udskænkning af alkoholdholdige drikke. Foreningerne gennemfører sådanne 

arrangementer flere gange om året. I den forbindelse forefindes en fast procedure i kommunen som skal 

følges. I denne sag skal udvalget tage stilling til, hvorvidt kommunens revisorer skal inddrages i 

undersøgelse af, hvorvidt kommunens forretningsgangen vedr. godkendelser af lejlighedsbevillinger er 

blevet håndteret korrekt. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Der kom en henvendelse til kommunen d. 29. december sidste år, hvor indholdet af henvendelsen var, at der 

synes at være en uregelmæssighed i forbindelse med tildeling af en lejlighedsbevilling for udskændelse af 

alkoholdholdige drikke. Dette vedrørte et arrangement i Sermermiut, og en forening stod for arrangementet. 

Medlemmer af Kommunalbestyrelsen har fremsat et ønske om, at der på grundlag af henvendelsen, foretages 

en undersøgelse. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Der forefindes een type lejlighedsbevilling, en sådan findes ikke i flere versioner. Foreninger har mulighed 

for at søge lejlighedsbevilling. Der er betingelser, som ansøgere skal opfylde for at få en lejlighedsbevilling. 

Det er således en betingelse, at en ansøgende forening skal aflevere vedtægter og seneste årsregnskab. An-

søgerne skriver selv, hvor arrangementet/koncerten vil foregå henne, det kan eksempelvis være i forsam-

lingshuset eller Sermermiut, eller i idrætshallen. 

 

Hver ansøger har ret til at søge 3 gange årligt, og ved ekstraordinære situationer kan man søge 4. gang og i 

sådanne tilfælde kræver det særskilt godkendelse fra borgmesteren. Kommunen udsteder lejlighedsbevilling, 

når betingelserne er opfyldte, og kopi af lejlighedsbevilling sendes til politiet. 

 

Efter at lejlighedsbevilling er afgivet har kommunens udfyldt sin forpligtelse. Kommunen er ikke forpligtet 

til at kontrollere, hvorvidt der under koncerten opkræves entre, om der kommer mindreårige, om der er 

dørvogtere eller noget lignende. Heller ikke efter koncerten har kommunen ingen forpligtelse af nogen art. 

 

I løbet af 2023 er der i Ilulissat by været udstedt 25 lejlighedsbevillinger til 13 forskellige foreninger. I alle 

sager er forretningsgange blevet efterfulgt, herunder i forhold til, hvorvidt der kan forekomme nære 

familiemæssige relationer mellem ansøger og kommunens medarbejdere. 

 

Videre forløb 

Efter Kommunalbestyrelsens ønske vil der blive udarbejdet et notat. Sekretariatet har i henhold til 

administrativ praksis, anmodet revisionen om at få afdækket praksis af tildeling af lejlighedsbevillinger. Der 

vil blive afgivet en orientering, når sagen er blevet belyst. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen. 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

• Selvstyrets lovbekendtgørelse af Inatsisartutlov om alkohol nr. 47 af 26. september 2023 
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Sagsbehandling: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

udvalget tager ovenstående orientering til efterretning 

 

Beslutning: 

Taget til efterretning. 

 
Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• Økonomiudvalgets indstilling godkendes 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 003-01: Korrespondance med revisionen 

Bilag 003-02: Notat 

 

 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 004 
KOM 018 Undersøgelse af muligheder for etablering af 

en turisme uddannelse 
Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Avannaata Kommunia er en betydelig turismedestination og i den forbindelse er der brug for en lang række 

kompetencer. Desværre gælder det, at der i alle brancher i kommunen er uddannelsesniveauet fortsat relativ 

lav. Det er også et vilkår, at man skal rejse hjemmefra for at tage på en uddannelse. Kommunalbestyrelsen er 

ikke tilfreds med disse forhold, hvorfor der er et stort ønske om at der afdækkes muligheder for, etablering af 

en turismeuddannelse eller anden form for mulighed, hvor man kan få sine kvalifikationer opgraderet. I 

denne sag orienteres udvalget om et spor, som kan forfølges. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Ilulissat er Grønlands førende turistdestination, kendt for sin nærhed til Ilulissat Isfjord, et UNESCO-

verdensarvssted. Denne unikke attraktion, sammen med de enorme isbjerge fra den mest produktive gletsjer 

på den nordlige halvkugle, positionerer Ilulissat som en strategisk velvalgt placering for at udvikle et turisme 

kursuscenter.  

 

På trods af placeringen som førende turistdestination i Grønland, så er der ikke er noget sted i Ilulissat hvor 

man kan få de kompetencer der bliver efterspurgt af erhvervet. Der hvert år brug for flere og flere lokale 

ansatte med specifikke kompetencer som fx 12-pax erhvervsduelighedsbevis, sprogkundskaber eller arktisk 

førstehjælp. 

 

Borgesteren har anmodet forvaltningen for Erhverv om, at undersøge muligheder for etablering af skole 

indenfor området for turisme. Det skal endvidere nævnes, at erhvervschefen havde på vegne af Avannaata 

Kommunia, været en del af arbejdsgruppe nedsat af depertementet for uddannelse, der undersøger 

muligheder for etablering af erhvervskoler i Qeqertalik Kommune og Avannaata Kommunia. 

Arbejdsgruppen indstillede blandt andet, at der er grundlag nok til, at der bør etableres en skole for turisme 

med bred indhold. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Løsningen på de manglende kompetencer indenfor erhvervet vurderes til at være et kursuscenter. Erhvervet 

efterspørger kompetencer som kan anskaffes ved kurser af kortere varighed. Dette vil et kursuscenter med 

fleksibelt årligt program kunne afhjælpe. 

 

Kursuscentret vil adressere det nuværende kompetencegab i den lokale turistindustri ved at tilbyde kurser om 

emner såsom hoteldrift/service, turistguidning, erhvervsduelighedsbeviser, sprogkundskaber, markedsføring, 

fremmelsen af kulturarv og meget mere. Centret kan være med til at sikre, at den lokale arbejdsstyrke er godt 

rustet til at opfylde industriens behov. 

 

Kurserne kan tilpasses til de aktuelle behov og efterspørgslen fra erhvervet. Det vil samtidig også give en 

lettere adgang til kurser for de øvrige byer og bosteder i kommunen, da rejsen bliver væsentligt kortere end 

til fx Nuuk eller Qaqortoq. 

 

Kursuscentrets betydning for turisme og lokalt iværksætteri 
Udviklingen af et sådant center er i overensstemmelse med Avannaata Kommunias planstrategi, og ønsket 

om at udnytte sin naturlige skønhed og kulturelle arv til at øge den lokale forankring af turismen. Dette 

initiativ kan give betydelige fordele for lokalt iværksætteri ved at fremme innovative partnerskaber, 

diversificere tjenester og fremme autentiske grønlandske oplevelser, der fejrer lokal kultur. At der vil blive et 

årligt program for kurser, medfører også en pålidelighed som de lokale firmaer kan udnytte til at øge 

kompetencer for deres ansatte og dem selv. 
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Forbedret samfundsengagement og samarbejde 
Ved at inddrage lokale virksomheder i kursuscentrets udvikling og drift, er der en mulighed for at fremme en 

følelse af fællesskabseje og stolthed. Dette samarbejde kan føre til innovative lokale partnerskaber og 

projekter, der gavner både samfundet og turistsektoren. 

 

Kursuscentret kan fungere som et knudepunkt for netværk blandt lokale virksomheder, hvilket letter 

udveksling af viden og samarbejde om turistrelaterede virksomheder, hvilket i sidste ende fører til et mere 

sammenhængende og støttende lokalt erhvervsmiljø. 

 

Udvikling af arbejdsstyrken og jobskabelse 
Lokale virksomheder vil have direkte adgang til en pulje af uddannede personer med færdigheder 

skræddersyet til turistindustriens behov. Dette kan hjælpe med at reducere beskæftigelsesgab og sikre, at 

virksomheder har den kvalificerede arbejdsstyrke, de har brug for at vokse. 

 

Kursuscentret vil skabe nye jobmuligheder inden for samfundet, ikke kun i turisme, men også i relaterede 

sektorer som uddannelse, administration og supporttjenester. Denne diversificering af jobmuligheder kan 

bidrage til at fremme en lokal forankring af arbejdsstyrken. 

 

Bevarelse og fremme af kultur 
At inkorporere lokal kultur og arv i kursusplanen kan forbedre besøgendes oplevelser og fremme en større 

værdsættelse af samfundets historie og traditioner. Lokale virksomheder kan udnytte dette ved at tilbyde 

autentiske oplevelser, der fejrer lokal kultur, og dermed skille Avannaata Kommunia ud som en unik 

destination. 

 

Engagement med kursuscentret kan hjælpe lokale virksomheder med at spille en aktiv rolle i bevarelse og 

fremme af samfundets kulturelle identitet, hvilket forbedrer det sociale stof og sammenhæng i Avannaata 

Kommunia. 

 

Øget økonomisk modstandsdygtighed 
Kursuscentret opmuntrer lokale virksomheder til at diversificere deres tjenester for at imødekomme et 

bredere publikum, hvilket gør den lokale økonomi mere modstandsdygtig over for turismefluktuationer og 

andre økonomiske udfordringer. 

 

Ved at fremme bæredygtige turismepraksisser kan kursuscentret hjælpe med at sikre, at væksten i 

turistsektoren bidrager til samfundets og dets miljøs langsigtede velbefindende, hvilket understøtter 

økonomisk stabilitet. 

 

Opsummering 
Oprettelsen af et kursuscenter i Ilulissat repræsenterer en strategisk investering i fremtiden for regionens 

turistindustri og samfundet som helhed. Ved at forbedre lokale kompetencer, fremme kulturarv og fremme 

samarbejde mellem lokale virksomheder er centret klar til at have vidtrækkende positive effekter på det 

sociale stof og den økonomiske vitalitet i Ilulissat. Dette forslag sigter ikke kun mod at forbedre væksten i 

turistsektoren, men også at opbygge et mere livligt, modstandsdygtigt og inkluderende lokalsamfund, samt 

sikre bæredygtig udvikling og velstand for den lokale turistindustri i Avannaata Kommunia. 

 

Kursuscentret kan give betydelige fordele for lokalt iværksætteri ved at tilbyde specialiserede 

kursusprogrammer, der opfylder turistindustriens behov. Med turisme som en af byens vigtigste industrier er 

der et stort potentiale for lokale virksomheder til at vokse ved at afstemme med sektorens krav og tendenser. 

Men med en kommende atlantlufthavn, og en stor potentiel vækst inden for turismen, så fremhæver det 

nødvendigheden af lokale iværksættere for at udvide deres tilbud og høje deres kompetencer. 

 

Videre forløb 

I første omgang vil det ikke være nødvendigt at bygge et decideret kursuscenter, da Majoriaq har en række 

undervisningslokaler der godt vil kunne anvendes til at afholde størstedelen af kursusaktiviteterne. En 
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koordinering med Majoriaq vil derfor være nødvendig ift. brugen af deres lokaler. På lang sigt kan det være 

at der skal bygges et decideret kursuscenter. 

 

Planlægningen af kurser vil kræve at man hyrer eksterne undervisere ind. Dette er noget som planlægges og 

som skal give mening ift. højsæsonen for turisme. Det tænkes at der kan planlægges kurser i det sene efterår, 

vinter og begyndelsen af foråret som udgangspunkt, men det skal selvfølgelig koordineres med hvem der 

afholder kurserne. Derefter er det tanken at kursusprogrammet skal tilpasses til efterspørgslen, og gerne være 

tilbagevendende år efter år. 

 

Konsekvenser: 

 

Enkelte unge kan vælge ikke at tage en gymnasial uddannelse eller anden uddannelse, hvis de ser at de kan 

få jobs indenfor turismen uden en længere uddannelse. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Udgifter til hyring af eksterne kursus undervisere, anslået til 200.000 DKK efter oprettelse af kursuscentret.  

 

Derefter tilpasses økonomien efter behovet og ønskerne fra lokaleområdet. 

 

Udgifter til deltagelse fra yderdistrikterne kan betales fra yderdistriktspuljen. 

 

Lokaler vil ikke være en udgift, da Majoriaq har ledige undervisningslokaler. På lang sigt kan et byggeriet af 

et fysisk kursuscenter dog være ønsket. 

 

 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

 

Sagsbehandling:  

 

Erhvervsudvalget 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

 

Beslutning i Erhvervsudvalget: 

 

Sekretariatet indstiller til Erhvervsudvalget om, at  

udvalget tager ovenstående plan til efterretning 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Erhvervsudvalget indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

Beslutningen i Erhvervsudvalget godkendes 

 

Beslutning: 

Godkendt. 



Møde nr. 03/24 Kommunalbestyrelsen Side 17 af 69 
  

 
Indstilling: 
 

Økomomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• Indstillingen fra Økonomiudvalget godkendes 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Ingen 

 

 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 005 
KOM 019 Ansøgning om budgetomplacering Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Efter budget for 2024 er blevet godkendt, har man i Forvaltningen for Læring fundet fejl, som skal rettes. 

Der søges således budgetomplacering fra Elevhjemmet i Ilulissat til Kullorsuup Atuarfissua, Atuarfik Edvard 

Kruse i Uummannaq og Atuarfik Jørgen Brønlund i Ilulissat. Elevhjemmet i Ilulissat vil ophøre med at blive 

brugt pr. 30. juni 2024 under udvidelse af alderdomshjemmet. Udvalget skal forholde sig til ansøgningen. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Efter budget for 2024 er blevet godkendt, har man i Forvaltningen for Læring fundet fejl, som skal rettes. Det 

første er, at budgettet for Atuarfik Edvard Kruse i Uummannaq trænger til at blive rettet, da der er sket fejl 

under budgetarbejdet. For det andet har vi fundet ud af, at budgettet for Atuarfik Jørgen Brønlund i Ilulissat 

bør rettes og er nødvendigt. For det tredje skal budgettet for Kullorsuup Atuarfissua også rettes. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Det foreslås, at pengene hentes fra elevhjemmet i Ilulissat. Elevhjemmet ophører med at være i brug pr. 

ultimo juni, da den skal bruges som genhusningssted for ældre alderdomshjemsbeboere, under udvidelse af 

alderdomshjemmet. Bevilgede midler her, kan så bruges andre steder. 

 

Videreforløb 

Såfremt ansøgning om budgetomplacering godkendes, vil de berørte blive informeret. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

De ansøgte midler, som søges omplaceret fra elevhjemmet i Ilulissat: 

 

Til Atuarfik Edvard Kruse: Kr. 288.000,- 

Til Atuarfik Jørgen Brønlund, Ilulissat: Kr. 100.000,- 

Til Kullorsuup Atuarfissua, Kullorsuaq: Kr. 116.000,- 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 26 af 28. november 2016 om kommunernes og Grønlands Selvstyres budgetter og 

regnskaber 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Læring 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for læring: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for læring om, at 

ansøgningen godkendes 

 

Beslutning: 

Godkendt. 
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Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for læring indstiller til Økonomiudvalget om, at 

beslutningen i Udvalget for læring godkendes 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 
Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• Økonomiudvalgets indstilling godkendes 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 005-01:  Omplaceringsansøgningsskema 

 

 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 006 
KOM 020 Udtalelser fra Børnepanelet Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Børnepanelet har mod slutningen af 2023 afleveret deres landsmøde udtalelse til Formanden for Naalakker-

suisut og til alle borgmestre. Meeqqat Isummersorfiat kom udtalelse adresseret til politikere, forældre, 

voksne, skolerne, virksomhederne, borgere, børn og unge. I udtalelsen fremhæves ønsket om, at der alle 

steder bør være trygge fritidsmuligheder for børn og unge. Udvalget skal forholde sig til udtalelsen. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Børnepanelet har fremkommet med deres årlige resolution og afleveret den til politikere og 

beslutningstagere. I resolutionen er der fokus på følgende:  

Meeqqat isummersorfiisa ukiumoortumik ataatsimeersuarnerminni oqartussanut oqariartuutiminnik 

tunniussaqarput. Oqariartuutigineqartutut pingaarnertut eqqartorneqarsimavoq, issuaaneq; “Sumiluunniit 

najugarisami, nunaqarfimmi illoqarfimmiluunniit, sunngiffimmi sammisassaqarfiusinnaasumik 

toqqissisimanartumik ataatsimoorfiusinnaasumik meeqqanut inuusuttunullu ornittagaqarnissaa 

pisariaqartipparput.” Derudover fremhæves et ønske om, at børn og unge ikke skal være ensomme. De 

kommer med et budskab om, at der vør være fritidstilbud som er tilpasset børn og unge, drenge som piger. 

 

Derfor kommer de med følgende opråb til politikere og beslutningstagere: 

- Brug tid, penge og energi på klubber, fritidsaktitiviteter og fællesskaber for at skabe trygge steder for 

børn og unge 

- Kom ud til os og snak med os om vores behov og ønsker for fritidsaktiviteter 

- Afsæt midler til ansættelse af tryghedsskabende og engagerede medarbejdere 

 

Følgende opråb til forældre og voksne: 

- Skab en tryg og åben kommunikation med dine børn for at forstå deres ønsker og behov 

- Opfordre og hjælp dine børn til at deltage i aktiviteter der fremmer sociale interaktioner 

- Engager dig i dine børns fritidsaktiviteter og vær en aktiv støtte 

 

Til institutioner og lokalsamfundet: 

- Involvér børnene i beslutningsprocessser om, hvilke fritidsaktiviteter der skal tilbydes 

- Skab trygge og åbne samlingssteder for børn og unge i klubber og i lokalsamfundet 

- Opfordre voksne til at engagere sig som trænere, frivillige eller mentorer i fritidsaktiviteter 

 

Til børn og unge: 

- Udtryk jeres ønsker og behov til de voksne for fritidsaktiviteter, fællesskaber og trygge steder 

- Deltag aktivt i aktiviteter og fællesskaber for at skabe nye venner 

- Invitér jeres klassekammerater med til fritidsaktiviteter, så der ikke er nogle der føler sig udenfor 

fællesskabet 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Forvaltningen for læring lægger op til, at Udvalget for læring sikrer udbredelse af budskabet fra Meeqqat 

Isummersorfiat´s resolution. 

 

Videreforløb 

Det er vigtigt at budskabet bliver videresendt til alle som arbejder med børn og unge til dagligt. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen. 
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Lovgrundlag: 

 

• FN´s Børnekonvention. 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Læring 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

 

Beslutning i Udvalget for læring: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for læring om, at 

Udtalelsen fra Børnepanelet videresendes til alle som arbejder med børn 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for læring indstiller til Økonomiudvalget om, at 

beslutning i Udvalget for læring godkendes 

 

Beslutning: 

Indstilling godkendt. 

Jens Kristian spurgte om status på sit spørgsmål vedr. fritidsvirksomhed i de større bygder, som 

Kommunalbestyrelsen har godkendt. Der blev lovet om, at spørgsmålet vil blive besvaret skriftligt. 

 
Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• Beslutningen i Økonomiudvalget godkendes 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 006-01:  Udtalelse fra Børnepanelet 

 

 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 007 
KOM 021 Orientering: Dagpleje i Niaqornat Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Fra Udvalget for Læring er det blevet meddelt, at dagplejen i Niaqornat som af kommunalbestyrelsen er 

blevet godkendt, endnu ikke er kommet i gang. Dette skyldes, at der ikke er indskrevet til dagplejen i 

Niaqornat. Det skal i denne sag besluttes, hvorvidt udvalget vil tage orienteringen til efterretning. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Kommunalbestyrelsen har på sit møde d. 24. november 2023 besluttet, jf. forslag fra kommunalbestyrelses-

medlem Jørgen Kruse, at der åbnes en dagpleje i Niaqornat, i en lokale på skolen. Kommunalbestyrelsen har 

vedtaget kriterierne for åbning af dagplejer, og at der kræves minimum een som har søgt plads i dagplejen. 

Denne beslutnig er blevet truffet i forbindelse med ordinært møde i kommunalbestyrelsen d. 30. juni 2023. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Når der ikke er registreret nogen på venteliste til dagplejen i Niaqornat, kan der således ikke fra 

Forvaltningen for Læring åbnes en dagplejer. 

 

Videreforløb 

Sagen genoptages, når der er registreret søgning til dagplejeordningen i Niaqornat. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Kommunalbestyrelsen har på sit møde besluttet, at der skal åbnes en dagplejeordning i Niaqornat, og at 

Forvaltningen for Læring finder midlerne hertil i budget for 2024. Desuden blev det besluttet, at en 

normering i Niaqornat som ikke er bemandet skal benyttes til oprettelse af stillingen. 

 

Lovgrundlag: 

 

• Selvstyrets bekendtgørelse nr. 3 af 4. februar 2011 om takstbetaling for pædagogisk udviklende 

kommunale dagtilbud til børn i førskolealderen 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Læring 

Økonomiudvalget 

Kommunalbesyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for læring: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for læring om, at 

tage orienteringen til efterretning. 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for læring indstiller til Økonomiudvalget om, at 

Beslutningen i Udvalget for læring godkendes 
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Beslutning: 

Godkendt. 

 
Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• Økonomiudvalgets indstilling godkendes 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 007-01:  Venteliste 

 

 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
  



Møde nr. 03/24 Kommunalbestyrelsen Side 24 af 69 
  

Sag nr. Emne Bilag nr. 008 
KOM 022 Henvendelse fra NUIKI med henblik på 

etablering af et samarbejde 
Journal nr.  

 
Resumé: 

 

NUIKIK (Uddannelsesløft i bygder) har d. 29. januar 2024 henvendt sig til Avannaata Kommunia og 

samarbejde. NUIKI foreslår, at unge som ikke har gennemført folkeskolen, tilbydes undervisning med 

henblik på at komme videre i uddannelsessystemet. Udvalget skal i denne sag forholde sig til, hvorvidt 

henvendelsen skal godtages. 

 

Sagsfremstilling: 

 

NUIKI arbejder med Kompetenceløft i byer og bygder. NUIKI kom d. 29. januar 2024 kom med en 

orientering om, at uddannelsesniveaet i Grønland ligger lavt, og 40 % af den samlede befolkning har en 

uddannelse. Uddannelsesniveauet i bygderne ligger væsentligt lavere end gennemsnittet for hele landet. 

NUIKI skriver videre i sin henvendelse, at der er klynger bestående af unge i bygderne som ikke har en 

uddannelse, og at de er disse, som “forsvinder” fra uddannelsesverdenen, fordi uddannelsestilbuddene 

normalt ligger i byerne. Disse unge strander ofte som arbejdsløse eller finder tilfældig forekommende jobs. 

NUIKI skriver endvidere, at livsforholdene blandt disse unge kan være barske, og at deres arbejdsevne kan 

være nedsat. Dette kan skyldes, at de er blevet misbrugere af euforiserende stoffer . 

 

NUIKI fremkommer med tilbud vedr. disse unge: 

Det nævnes, at NUIKI underviser i grønlandsk, dansk, engelsk og matematik på 10. klasse niveau. 

Undervisningsperioden afsluttes med afsluttende eksamen. Det foreslås, at dette kan gennemføres i et 

samarbejde med bygdeskolerne, efter normal undervisningstid. 

 

Det vurderes af NUIKI, at et sådant undervisningsforløb kan give de unge faglig og personlig udvikling, 

således de vil være i stand til at komme ind i uddannelsessystemet. NUIKI nævner, at de unge som vælger 

dette undervisningsforløb skal vide, at de på et tidspunkt skal videre fra bygden for at tage en uddannelse.  

 

Projektet NUIKI er koordineret af Departementet for Naalakkersuisoq for Børn, Unge, Uddannelse, Kultur, 

Idræt og Kirke. NUIKI har følgende konsulenter ansat, Palle Lennert og Jimmy Hymøller. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Forvaltningen for Læring foreslår, at Avannaata Kommunia og NUIKI samarbejder med henblik på at få de 

unge i bygderne gennemføre et undervisningsforløb. 

 

Videreforløb 

Såfremt dette godkendes, vil Forvaltningen for Læring tage en kontakt til NUIKI. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Der blev ikke nævnt noget om økonomi i NUIKI´s henvendelse, hvorfor Forvaltningen for Læring antager, at 

bygdeskolerne stiles til rådighed for NUIKI efter normal undervisningstid. 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 15 af 3. december 2012 om folkeskolen 
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Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Læring 

Økonomiudvalget 

Kommunalbesyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for læring: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for læring om, at 

henvendelsen fra NUIKI godkendes 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for læring indstiller til Økonomiudvalget om, at 

beslutning i Udvalget for læring godkendes 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 
Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at: 

 

• indstilling fra Økonomiudvalget godkendes 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 008-01:  Henvendelse fra NUIKI af 29. januar 2024 

 

 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 009 
KOM 023 Indstilling om at skolen i Nutaarmiut påny 

tages i brug 
Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Skoleinspektøren i Upernavik har meddelt, at der er fremskaffet een, der kan arbejde på skolen i Nutaarmiut. 

Det indstilles samtidig, at skolen genåbnes. Udvalget skal forholde sig til spørgsmålet om, hvorvidt skolen 

skal genåbnes. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Kommunalbestyrelsen har på sit ordinært møde d. 24. november 2023 besluttet, at skolen i Nutaarmiut 

midlertidigt lukkes. Skoleinspektøren på Prinsesse Margrethe Atuarfia meddelte d. 19. januar 2024 om, at de 

har fundet een, som kan arbejde på skolen i Nutaarmiut. Samtidig oplyste hun, at der er een elev på 3. klasse 

niveau i bygden. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Fra Forvaltning om Læring vurderes det, at det vil være hensigtsmæssigt at der opholder sig nogen på skolen 

til dagligt, især nu, hvor der er koldt, vil de have en forebyggende effekt mod at der sker frostskader. Endvi-

dere vil skolens udstyr og materialer blive brugt. Derfor foreslår Forvaltnig for Læring, at skolen genåbnes. 

 

Videreforløb 

Såfremt indstillingen bliver godkendt, vil skoleinspektøren i Upernavik blive informeret. Derfra vil opgaven 

blive implementeret. 

 

Økonomisk konsekvenser: 

 

Ingen 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 15 af 3. december 2012 om folkeskolen 

 

Sagsfremstilling: 

 

Udvalget for Læring 

Økonomiudvalget 

Kommunalbesyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for læring: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for læring om, at 

genåbning af skolen i Nutaarmiut godkendt 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for læring indstiller til Økonomiudvalget om, at 

beslutning i Udvalget for læring godkendes 
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Beslutning: 

Godkendt. 

 
Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• Økonomiudvalgets indstilling godkendes 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 009-01:  Orientering fra skoleinspektøren 

 

 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 010 
KOM 024 Forslag: Arrangering af Festivaler Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Kommunalbestyrelsen besluttede på sit møde d. 24. november 2023, at forslaget KOM125 fra Jens Ole 

Nathanielsen sendes tilbage til Udvalget for Læring, med et ønske om, at der gøres afklaring i forhold til 

tilskudsvedtægten, såfremt forslaget kan realiseres. Såfremt præciseringerne accepteres, skal udvalget 

forholde sig til, hvorvidt forslaget godkendes. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Forslaget går ud på, at der hvert år afholdes festival i Avannaata Kommunia, med koncert, skuespil og 

workshop, som er åbent for alle. Det er samtidig målet, at enhver borger får mulighed for at komme op på 

scenen og fremvise, hvad de kan. Hvad festivalen skal hedde vil man afholde konkurrence om. Det er tanken 

at festivalen løber en uges tid, og forslagsstilleren foreslår, at der inviteres kunstnere og musikere udefra. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Kommunalbestyrelsen har mulighed for at yde støtte til: 

 

- Arrangementer og udvikling af udstyr hertil 

- Afholdelse af arrangementer, herunder rejse-og opholdsudgifter 

- Foreninger og organisationer der arbejder med fritidsaktiviteter 

- Tilskud til at sænke entre 

- Udstilling og andet distribution 

 

Kommunalbestyrelsen skal derved yde støtte, medvirke til at stille egnede lokaler og fysiske rammer, samt 

rådgivning. 

 

Det vil således være kommunalbestyrelsen er forpligtet til at yde tilskud, såfremt festivalen arrangeres af en 

forening eller en organisation. 

 

Videreforløb 

Såfremt forslaget godkendes, skal Avannaata Kommunia søge samarbejdspartner som kan løfte opgaven med 

at sådanne festivaler kan afholdes. 

 

Økonomisk konsekvenser: 

 

Der nævnes i forslaget at der vil blive inviteret kunstnere, som skal have rejse, kost og ophold betalt, ligesom 

der bør udbetales dagpenge. Sådanne udgiftsposter løb op mod 1 mio. kr. i forbindelse med ICC mødet. 

Desuden har det været nødvendigt at indleje musikinstrumenter udefra. Til arrangementet havde man også 

suppleret lokale medarbejdere med folk udefra, som også modtog betaling. De samlede udgifter løb op på 1,5 

mio. kr.  

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 5 af 6. juni 2016 om kultur- og fritidsvirksomhed 

 

Sagsbehandling: 

Udvalget for Læring 

Økonomiudvalget 

Kommunalbesyrelsen 
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Beslutning i Udvalget for læring: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for Læring om, at:  

forslaget godkendes 

 

Beslutning: 

Der ønskes, at der nedsættes en komité, når der skal afholdes festivaler og at borgerne involveres. 

Indstillingen blev godkendt. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for læring indstiller til Økonomiudvalget om, at 

beslutning i Udvalget for læring godkendes 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 
Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• indstillingen fra Økonomiudvalget godkendes 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 010-01:  Forslag 

Bilag 010-02:  Tilskudsvedtægt 

 

 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 011 
KOM 025 Retningslinjer for tildeling af pladser i 

dagtilbud 
Journal nr.  

 
Resumé: 

 

I den hertil gældende lov beskrives hvordan anvisning af pladser i dagtilbud skal tilrettelægges. Udvalget for 

Læring udarbejder således på det baggrund nærværende retningslinjer som skal gælde i Avannaata Kommu-

nia. Udvalget skal forholde sig til fremlagte retningslinjer.  

 

Sagsfremstilling: 

 

Kommunen er forpligtig til at udarbejde et sæt retningslinjer for tildeling af pladser i dagtilbud, derfor 

kommer Udvalget for Læring med forslag om disse retningslinjer. Det er hensigten med forslaget, at der 

skabes en god service overfor brugerne. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

De foreslåede retningslinjer anses af Forvaltningen for Læring som værende gode. Såfremt disse følges vil 

anvisning af pladser forløbe på en god måde. 

 

Videreforløb 

Såfremt retningslinjerne godkendes, vil Forvaltningen for Læring implementere disse i Avannaata 

Kommunia. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 62 af 20. november 2023 om pædagogisk udviklende dagtilbud til børn i 

førskolealderen 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Læring 

Økonomiudvalget 

Kommunalbesyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for læring: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for Læring om, at:  

retningslinjer for tildeling af pladser i dagtilbud i Avannaata Kommunia godkendes 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget:  

 

Udvalget for læring indstiller til Økonomiudvalget om, at 

indstilling fra Udvalget for læring godkendes 

 

Beslutning: 

Godkendt. 
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Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• Økonomiudvalgets indstilling godkendes 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 011-01:  Regler for pladshenvisning 

 

 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 012 
KOM 026 Aalasa Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Avannaata Kommunia Grønlands Idrætsforbund er gået sammen om at få borgerne i kommunen til at 

bevæge sig mere og har indgået en aftale om at få borgerne søge sundere livsstil. Aftalen indebærer, at der 

skal ansættes en konsulent. Halvdelen af løn hertil dækkes af Avannaata Kommunia, og den anden halvdel 

dækkes af Grønlands Idrætsforbund. I denne sag skal udvalget forholde sig til, hvorfra midlerne skal hentes. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Avannaata Kommunia og Grønlands Idrætsforbund har underskrevet en samarbejdsaftale. Det fremgår bl.a. i 

aftalen, at der ansættes en konsulent i Avannaata Kommunia. Lønnen finansieres ved, at hver aftalepart 

betaler halvdelen af lønnen. Denne er ikke blevet medtaget i budgetter for 2024 fra Forvaltningen for 

Læring. Det vil man gøre bod på med nærværende forslag. Primære opgaver for konsulenten vil blive at råde 

befolkningen en sundere livsstil, mere fysisk aktivt liv og mere involverende i samfundet. Konsulentens 

arbejdsområde skal dække hele Avannaata Kommunia, i samarbejde med Grønlands Idrætsforbund. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Som løsnigsforslag fremsættes det fra Forvaltningen for Læring, at samme aflønningsniveau bliver anvendt 

ved ansættelse af en konsulent, som dem man anvendte i forbindelse med ansættelse af ICC koordinator. 

ICC koordinator man hyrede i sin tid, er nu fungerende koordinator i Sundhed og Fritid. 

 

Videreforløb 

Såfremt løsningsforslaget tiltrædes, vil forvaltningen sørge for at sagen bringes på plads. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen, det er medtaget i budgettet. 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 26 af 28. november 2016 om kommunernes og Grønlands Selvstyres budgetter og 

regnskaber 

• Inatsisartutlov nr. 15 af 6. juni 2016 om idræt og motion 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Læring 

Økonomiudvalget 

Kommunalbesyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for læring: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for læring om, at 

konsulenten for Aalasa aflønnes sammenligneligt med aflønningsbudgettet, som blev anvendt i forhold til 

ICC koordinator 

 

Beslutning: 

Godkendt. 
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Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for læring indstiller til Økonomiudvalget om, at 

beslutningen i Udvalget for læring godkendes 

 

 

Beslutning: 

Godkendt. Der blev opfordret til, at man inddrager personalet. 

 
Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• Økonomiudvalgets indstilling godkendes 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 012-01:  Brev fra direktør for Forvaltning for læring 

Bilag 012-02:  Arbejdsbeskrivelse 

Bilag 012-03:  Udkast til samarbejdsaftale 

 

 

Beslutning: 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 013 
KOM 027 Tuullik – Værestedet for børn i Uummannaq Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Økonomiudvalget besluttede på sit møde d. 22. september 2023, at forslaget fra kommunalbestyrelses-

medlem Bendt B. Kristiansen sendes retur til Udvalget for Læring. 

 

Sundhed og Fritid er fraflyttet B-812 i Uummannaq, efter at have haft kontor i bygningen. Nu har den lokale 

ledelse i kommunen i Uummannaq besluttet, at B-812 skal kunne benyttes af foreninger, herunder 

foreningen Tuullik. I denne sag skal udvalget forholde sig til, hvorvidt en sådan konstruktion kan tiltrædes. 

 

 

Sagsfremstilling: 

 

Økonomiudvalget har på sit møde d. 22. september 2023, at forslaget sendes retur til Udvalget for Læring. 

Dette skyldes, at man ønskede at sagen belyses mere grundigt.  

 

Den lokale ledelse i Uummannaq har oplyst, at B-812 er gjort tiltængeligt for foreninger, og at den lokale 

ledelse har besluttet dette. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Fra Forvaltningen for Læring bakker vi op om den lokale ledelses beslutning om at huset benyttes af fore-

ningerne, især om dagen. Derved kan det også sikres, at de ældre borgere har et sted at komme til i dag-

timerne. Det foreslås således, at huset B-812 skal kunne bruges af foreninger og sportsklubber, herunder af 

Tuullik, som er et aktivitetstilbud i kunst for børn. 

 

Videreforløb 

Såfremt forslaget støttes, vil man i samarbejde med Sundhed og Fritid i Uummannaq implementere en sådan 

ordning. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 5 af 6. juni 2016 om kultur- og fritidsvirksomhed 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Læring 

Økonomiudvalget 

Kommunalbesyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for læring: 

 

Forvaltningen instiller til Udvalget for læring om, at 

B-812 Tuullik i Uummannaq bruges af foreninger og sportsklubber i samarbejde med kulturarbejderne for 

børn 

 

Beslutning: 

Godkendt. 
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Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for læring indstiller til Økonomiudvalget om, at 

beslutning i Udvalget for læring godkendes 

 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 
Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• indstillingen fra Økonomiudvalget godkendes 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 013-01:  Forslag 

Bilag 013-02:  Forklaring om Tuullik 

Bilag 013-03:  Orientering fra Sundhed og Fritid i Uummannaq 

 

 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 014 
KOM 028 Tilskudsvedtægt Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Der lægges op til en tilføjelse i tilskudsvedtægt 2024, som blev vedtaget af Kommunalbestyrelsen d. 24. 

november 2023. Der er fem punkter, som foreslås bliver indarbejdet i tilskudsvedtægten, som alle har 

karakter af tilpasning. I denne sag skal udvalget forholde sig til, hvorvidt disse forslag kan efterkommes. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Eftersom det er blevet vurderet at vedtægten trænger til tilpasning foreslås, at følgende tilføjelser bliver 

indarbejdet i tilskudsvedtægten: 

 

- Ny bestemmelse er, at det bliver muligt at yde støtte til een med særlige evner. Det kan f.eks. være en 

idrætsudøver i en sportsgren, som udvikler sig uden nødvendigvis at have støtte i form af en bestyrelse. 

- I vedtægtens afsnit vedr. støtte til kulturelle arrangementer, indarbejdes mulighed for at yde tilskud til 

specifkt afholdelse af festivaler. 

- Særlige ansøgninger, hvor kun Kommunalbestyrelsen kan give enten godkendelse eller give afslag. 

- Tilskud til håndboldspillere. Rejseudgifter ved stævner i håndbold dækkes solidarisk af alle deltagere, 

også de hold som arrangerer stævnerne i deres hjemby. Det skal således være en mulighed, at disse kan 

søge tilskud, på samme måde som hvis de skulle deltage i stævner udenbys. 

- Vedrørende børn, er der noget der skal rettes. Stævner for børn betragtes ikke som officielle arrange-

menter. Men det skal gøres muligt, at disse også kan modtage tilskud. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Forvaltningen for Læring indstiller at tilskudvedtægten bliver tilføjet med disse punkter, som vil gøre vidde 

rammer for at yde støtte til aktiviteter indenfor idræt og kultur. 

 

Videreforløb 

Såfremt forslaget godkendes, vil alle Sundhed og Fritid afdelingerne modtage fyldig orientering herom. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen. 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 5 af 6. juni 2016 om kultur- og fritidsvirksomhed 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Læring 

Økonomiudvalget 

Kommunalbesyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for læring: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for Læring om, at 

godkende ændringerne 

 

Beslutning: 

Godkendt. 
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Beslutningen i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for læring indstiller til Økonomiudvalget om, at 

beslutning i Udvalget for læring godkendes 

 

Beslutningen: 

Godkendt. 

 
Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• Indstillingen fra Økonomiudvalget godkendes 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 014-01:  Tilskudsvedtægt 2024 

 

 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 015 
KOM 029 Strategi for låneoptagelse Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Der sker markant udvikling i kommunen, og der er behov for flere arealer til boligbyggeri. Derfor har 

Kommunalbestyrelsen besluttet, at der undersøges lånemuligheder med henblik på at finde løsning på de 

nævnte udfordringer. I denne sag skal kommunalbestyrelsen drøfte emnet og foretage en beslutning. 

 

Sagsfremstilling: 

 

På et møde i Kommunalbestyrelsen sidste år bad kommunalbestyrelsen om, at lånemulighederne bliver 

afdækket. Begrundelsen herfor er eksempelvis, at der snart ikke længere er byggetomter i Ilulissat, og at der 

er stor boligmangel. Omfattende boligbyggeri kan kommunekassen ikke løfte alene. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Kommunen selv eller kommunens udviklingsselskab, Avannaa Development, kan låne penge, og 

mulighederne herfor undersøges. I nærværende sagsfremstilling tages kommunen som et eksempel. Det kan 

bl.a. nævnes, at Kommunekredit er blevet en mulighed fra i år. Derudover er der også øvrige banker.  

 

Kommunen har godkendt Lån-og finansieringsstrategi, her beskrives at der skal skæres i driftsudgifter for at 

kunne afdrage lånet. På grund af, at vi er under tilsyn på grund af vores likviditets udfordringer, har 

kommunalbestyrelsen besluttet, at der skal føres en stram økonomistyring, og derfor er indstillingen fra 

sekretariatet den, at der højest må hentes kr. 20,0 mio. fra driften. Som et eksempel kan nævnes, at hvis man 

kan bære et årligt afdrag på lånet på det niveau, så kan man regne med, at man kan optage et lån på omkring 

kr. 240,0 mio. plus/minus kr. 10,0 mio. alt efter renteniveauet, som kan variere. 

 

Såfremt kommunalbestyrelsen beslutter, at der skal optages lån, så vil de næste skridt se således ud. 

 

1. april 2024, låneansøgning afsendes (det første, næste bliver mere detaljeret) 
Naalakkersuisut skal spørges, hvorvidt kommunen kan optage et lån. Ansøgningen skal være velbegrundet. 

 

Den første ansøgning er en slags føler, hvor man få be-eller afkræftet, hvorvidt der kan optages lån. Her 

indikeres på den økonomiske ramme og hvad lånet skal bruges til. 

 

Den næste vil være mere detaljeret, og her skal man kunne se, hvad og hvordan pengene skal bruges til, 

vedhæftet en konkret plan. Desuden skal det fremgå heraf den geografiske fordeling af pengene i kommu-

nen. 

 

15. maj 2024, Accept fra Naalakkersuisut 
Hvis det eksempelvis godkendes af Naalakkersuisut, og her er det et spørgsmål, hvor hurtigt Naalakkersuisut 

kan behandle ansøgningen. Vi antager, at det vil tage 1 ½ måneds tid. 

 

14. maj 2025, Scenarie A 
Ansøgningen sendes til Kommunekredit, vedhæftet godkendelse fra Naalakkersuisut. I henhold til gældende 

forretningsgang, skal ansøgningen være afsendt senet 1 år efter Naalakkersuisut har godkendt ansøgningen. 

 

Hvis Kommunekredit godkender ansøgningen, skal arbejdet med at realisere låneoptagelsen iværksættes. 

 

16. maj 2025, Scenarie B 
Som det foregående, men hvor Kommunekredit afslår ansøgningen, med den begrundelse, at der er gået et år 

siden Naalakkersuisut godkendte ansøgningen. 
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Videre forløb 

Når kommunalbestyrelsen har truffet en afgørelse og godkendt oplægget, er der to veje at gå med henblik på 

at realisere låneoptagelsen. 

 

Første 

De stående udvalg pålægges om at finde midler, og det beløb som er nævnt ovenfor skal som minimum 

findes. 

 

Anden 

Der hentes 2,5 % fra samtlige driftskonti. 

 

Når brugen af disse midler godkendes skal kommunalbestyrelsen som det første drøfte, hvordan pengene 

skal fordeles geografisk i kommunen og hvad pengene specifikt skal bruges til. Sekretariatet skal i den 

forbindelse erindre, at det er besluttet i strategien, at pengene skal gå til projekter som er “selvfinansierende” 

eksempelvis til boligbyggeri eller byggemodning. Pengene kan ikke bruges til projekter som øger driftsud-

gifter f.eks. skolebyggeri, disse vil blive placeret på konto 7. 

 

Efter beslutningen er truffet vil man eksempelvis, når der er vished om, hvor stort et beløb der vil kunne 

afsættes til Ilulissat, gå igang med planerne lokalvis, da disse vil være retningsgivende i forbindelse med 

ansøgning til Grønlands Selvstyre, og det vil gælde alle steder i kommunen. 

 

Kommunen vil snakke med Illuut A/S da finansiering skal undersøges. Det vil være nemmest, at man 

herigennem kanaliserer midlerne og byggeri. 

 

Konsekvenser: 

 

Hentning af penge fra kommunekassen vil under alle omstændigheder have en konsekvens for 

borgerserviceniveauet, men man vil gøre alt for at holde konsekvenserne så lempelige som muligt. Ved brug 

af første model kan det ses, hvilke services der vil blive ramt. Ved brug af den næste model, vil alle konti 

rammes, og dermed hele borgerserviceområdet. 

  

Økonomiske konsekvenser: 

 

2,5 % af driftsudgifterne er lige med kr. 20,0 mio.  

 

Banklånet vil være på kr. 240,0 mio. Disse vil blive afdraget i løbet af 30 år. 

 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 26 af 28. november 2016 om kommunernes og Grønlands Selvstyres budgetter og 

regnskaber 

• Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsfremstilling: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 
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Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at 

udvalget godkender den beskrevne strategi 

Borgmesteren bemyndiges til, indenfor de foran udstukkede rammer at foretage forhandlinger 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 
Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• indstillingen fra Økonomiudvalget godkendes 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 015-01: Forslag fra Grønlandsbanken 

Bilag 015-02: Kommunekredit 

 

 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 016 
KOM 030 Forslag: Ny multihal, kombineret idrætshal i 

Ilulissat – Lena Ravn Davidsen 
Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Medlem af Kommunalbestyrelsen Lena Ravn Davidsen (D) har indsendt om, at der snarest bygges en multi-

hal i Ilulissat. Borgerne i Ilulissat udtrykker, at idrætshallen er blevet for lille, når der holdes 

idrætsarrangementer og andre større arrangementer. Udover afholdelse af Fiskerimesse har Avannaata 

Kommunia også planer om fremtidige store begivenheder. I denne sag skal udvalget tage stilling til om de 

ønsker at støtte projektet og sende det videre til politisk behandling. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Medlem af Kommunalbestyrelsen Lena Ravn Davidsen (D) foreslår, at der snarest bygges en multihal i 

Ilulissat. Dette begrundes med, at idrætshallen i Ilulissat i mange år har været overfyldt, og vilkårene for 

idrætsarrangementer har været meget dårlige. Idrætshallen i Ilulissat bruges i alle ugens dage fra kl. 06.00 til 

kl 24.00. Forslagsstilleren skriver, at idrætshallen i Ilulissat spiller en vigtig rolle i det forebyggende arbejde, 

og bliver flittigt benyttet af borgerne. I forbindelse med idrætsarrangementer og andre begivenheder bliver 

idrætshallen i Ilulissat overfyldt med mennesker.  

 

Nu er man begyndt at holde Fiskerimesse på idrætshallen i Ilulissat, og allerede nu kan man se, at 

idrætshallen er for lille. Forslagsstilleren skriver således, at der ikke var plads til mange af de ting, som ellers 

kunne blive udstillet og som vil gavne udviklingen af fiskeriet. Udover Fiskerimessen, arbejder Avannaata 

Kommunia allerede med andre planer i fremtiden, herunder f.eks. Avannaata Arctic Games, som allerede er 

godkendt af Kommunalbestyrelsen. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Der har tidligere været arbejdet på et multihal-projekt gennem en privat arbejdsgruppe. Dette projekt er i dag 

overtaget af kommunen. I forlængelse af dette arbejde, blev der indarbejdet en placering i kommuneplanen 

til  multihallen. Denne placering er ved siden af den nye fodboldbane ved Qoororsuup Aqq.  

 

Såfremt det er et politisk ønske, at påbegynde et sådan projekt for en multihal, vil man skulle tage stilling til, 

om man vil fortsætte med det gamle projekt, eller om der skal udarbejdes et nyt på baggrund af andre behov. 

Såfremt man ønsker at udarbejde et helt nyt projekt, skal et byggeprogram og en projektteringen først 

udarbejdes. Byggeprogrammet skal afklare det konkrete behov samt krav til en ny hal. 

 

Derudover skal man forholde sig til den politiske beslutning om fordelingsnøglen for anlægsmidler. I følge 

denne har Ilulissat og dens bygder kr. 3,8 mio. i 2025. Det vurderes derfor ikke realistisk, at et projekt starter 

før 2026. Det anbefales ligeledes, at man fra politisk side er opmærksom på andre økonomisk prioriteringer i 

de kommende år således, at der kan prioriteres mellem anlægsønsker. Uanset vil den politiske arbejdsgruppe 

for anlægsønsker for Ilulissat og bygder, kunne prioritere et ønske om mulitihal i Ilulissat.  

 

Videre forløb 

Såfremt forslaget godkendes i sin foreliggende form, skal den sendes videre til Udvalget for Økonomi og 

herefter kommunalbestyrelsen. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

En standard hal anslås, at have et areal på cirka 2000-3000 kvadratmeter og forventes at koste mellem kr. 85-

115 mio. Dette er inklusiv parkeringsarealer og projektering.  

 

Derudover vil der skulle være vedligehold af bygningen på omkring kr. 400.000-600.000 i årlige 

omkostninger. Projektet for multihallen, som kommunen overtog fra den private arbejdsgruppe, estimeres at 

koste kr. 140 mio. på daværende tidspunkt. Dette skyldes at der er tale om et betydeligt større projekt på 
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6000 kvadratmeter.  

 

Der vil derudover være udgifter til bemanding og drift af multihallen, som udvalget for udvikling vil kunne 

belyse. Udgifterne til drift vil ligeledes være afhænge af, om man vælger at fortsætte med den eksisterende 

hal som supplement og som en del af det samlede idrætstilbud eller om den gamle hal skal afvikles. 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 15 af 6. juni 2016 om idræt og motion 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Inerisaavik 

Udvalget for Teknik 

Udvalget for Økonomi 

Kommunalbestyrelsen 

 

 

Beslutning i Udvalget for teknik: 

 

Forvaltningen for teknik indstiller til Udvalget for teknik om, at 

forslaget sendes videre til Økonomiudvalget 

 

Beslutning: 

Udvalget tilslutter sig forslaget i princippet, men fastslår, at midlerne findes først. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for teknik indstiller til Økonomiudvalget om, at  

udvalget forholder sig til emnet 

 

Beslutning: 

Godkendt. Men at der også undersøges muligheder for opførelse af minihaller i andre steder. 

 
Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• Økonomiudvalgets indstilling godkendes 

 

Bilag: 

 

Bilag 016-01: Forslag 

Bilag 016-02:  Referat fra Udvalget for læring 

Bilag 016-03:  Multihal projekt 

 

 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt.  
Den eksisterende forening, fundraiseren og kommunen skal arbejde tæt sammen for at sikre at 
målsætningen for etablering af en multihal bliver virkeliggjort. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 017 
KOM 031 Politisk forespørgsel vedr. anlægsfonden Sakio 

Fleischer (S) 
Journal nr.  

 

Resumé: 

Der er af kommunalbestyrelsesmedlem, Sakio Fleischer, blevet forespurgt til status på anlægsfonden. 

Udvalgt bedes forholde sig til besvarelsen og den videre politiske behandling. 

 

Sagsfremstilling: 

Sakio Fleischer har spurgt til status på anlægsfonden. Han understreger i sin forespørgsel vigtigheden af 

anlægsfonden, og at det igennem længere tid har været målet at oprette fonden.  

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Anlægsfonden er fungerende fra budgetåret 2024. Udsættelsen har skyldes at revisionsfirmaet BDO, mente 

at det gav bedre mening at den fungerede fra et budgetårs begyndelse og ikke påbegyndtes midt i et budgetår. 

Anlægsfoden vil fungere således, at økonomiske midler til anlægsprojekter placeres her. Det vil således ikke 

længere være nødvendigt, at overføre midler fra det ene budgetår til det næste, når f.eks. et anlægsprojekt er 

forsinket. På samme måde vil det være muligt, at strække et projekt over flere år uden at bekymre sig for 

midlerne. Dette giver også mening i bygderne, og yderdistrikter hvor der ofte er mangel på håndværkere og 

dermed uforudsete lange anlægsperioder. 

 

Det videre forløb 

Forespørgslen fra Sakio Fleischer vil blive videresendt til økonomiudvalget og kommunalbestyrelsen. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

Ingen økonomiske konsekvenser for kommunens samlede økonomi. Dog vil den økonomiske behandling af 

anlægssager være mere overskuelig. 

 

Lovgrundlag: 

• Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandlingen: 

Udvalget for Teknik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for teknik: 

 

Administrationen foreslår Udvalget for Teknik 

svaret godkendes til videre behandling i økonomiudvalg og kommunalbestyrelse 

 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for teknik indstiller til Økonomiudvalget om, at 

beslutning i Udvalget for teknik godkendes 

 

Beslutning: 

Godkendt. 
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Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• Økonomiudvalgets indstilling godkendes 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 017-01: Sakio Fleischer-imit (S) siunnersuut 

 

 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 018 
KOM 032 Politisk forslag vedr. ubrugte anlægsmidler – 

Niels Davidsen (IA) 
Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Der er af kommunalbestyrelsesmedlem, Niels Davidsen, blevet stillet forslag til anvendelsen af ubrugte 

anlægsmidler. Udvalgt bedes forholde sig til besvarelsen og den videre politiske behandling. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Niels Davidsen har spurgt til ubrugte midler på anlægskontoen, og om hvorvidt disse kan anvendes andre 

steder som f.eks. til almindeligt vedligehold, oprydning af dumpe eller lignende. Han begrunder det med, at 

vi ofte har set situationer, hvor anlægsprojekter ikke har kunne færdiggøres som planlagt pga. mangel på 

håndværkere. I de situationer har der været ubrugte midler ved årets udgang. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Forslaget for Niels Davidsen har tidligere været brugt, f.eks. i Qaanaaq. Med oprettelsen af anlægsfonden vil 

ubrugte midler dog blive på de enkelte anlægsprojekter, og der vil ikke på samme måde være brug for at 

overføre midler fra år til år. Midlerne behøves således ikke at være brugt ved årets udgang. Skulle et 

anlægsprojekt vise sig umuligt at gennemføre, eller vurdere kommunalbestyrelsen at tidsperspektivet i det er 

for langt, vil kommunalbestyrelsen altid kunne vælge, at midlerne skal anvendes anderledes.  

 

Det videre forløb 

Forslaget fra Niels Davidsen vil blive videresendt til økonomiudvalget og kommunalbestyrelsen. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen økonomiske konsekvenser for kommunens samlede økonomi.  

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandlingen: 

 

Udvalget for Teknik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelse 

 

Beslutning i Udvalget for teknik: 

 

Administrationen foreslår Udvalget for Teknik 

svaret godkendes til videre behandling i økonomiudvalg og kommunalbestyrelse 

 

 

Beslutning: 

Taget til efterretning. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for teknik indstiller til Økonomiudvalget om, at 

Beslutning i Udvalget for teknik godkendes i Økonomiudvalget 
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Beslutning: 

Godkendt. 

 
Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• Beslutning i Økonomiudvalget godkendes 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 018-01: Niels Davidsens forslag 

 

 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 019 
KOM 033 Politisk forespørgsel vedr. katte og 

hundevedtægt- Aqqalu Jerimiassen (A) 
Journal nr.  

 
Resumé: 

Der er fra politisk side, af Aqqalu Jerimiassen, blevet forespurgt en kommunal vedtægt for katte- og 

hundevedtægt. Udvalgt bedes forholde sig til besvarelsen og den videre politiske behandling. 

 

Sagsfremstilling: 

Aqqalu Jerimiassen har spurgt til udarbejdelsen af en kommunal katte- og hundevedtægt. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Kommunen har allerede udarbejdet et forslag til en katte- og hundevedtægt. Denne har været oppe i teknisk 

udvalg til behandling d. 8 november 2023 for efterfølgende at blive sendt til lovteknisk behandling i 

Selvstyret. Forvaltningen afventer nu at denne behandling så vedtægten kan sendes i offentlig høring og 

behandles politisk af kommunalbestyrelsen.  

 

Det videre forløb 

Forvaltningen afventer nu selvstyrets behandling af vedtægten. Dette kan dog trække ud, og det lyder fra 

Selvstyret at der er en risiko for, at der når at komme en ny hundelov inden vedtægten er færdigbehandlet.  

 

Økonomiske konsekvenser: 

Ingen økonomiske konsekvenser på nuværende tidspunkt.  

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandlingen: 

Udvalget for Teknik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelse 

 

 

Beslutning i Udvalget for teknik: 

 

Administrationen foreslår Udvalget for Teknik 

svaret godkendes til videre behandling i økonomiudvalg og kommunalbestyrelse 

 

Beslutning: 

Taget til efterretning. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for teknik indstiller til Økonomiudvalget om, at 

Beslutning i Udvalget for teknik godkendes 

 

Beslutning: 

Taget til efterretning. 
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Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at: 

 

• Beslutning i Økonomiudvalget godkendes 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 019-01: Aqqalu Jerimiassen (A) forslag 

 

 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 020 
KOM 034 Politisk forslag vedr. arealer – Niels Davidsen 

(IA) 
Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Der er af kommunalbestyrelsesmedlem, Niels Davidsen, blevet stillet forslag til at arealer til byggeri kan 

søges lettere og hurtigere. Udvalgt bedes forholde sig til besvarelsen og den videre politiske behandling. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Niels Davidsen har forespurgt at processen omkring tildeling af arealer kan gøres hurtigere og lettere. Han 

henviser i sin skrivelse til Island og Færøerne, hvor processen køre anderledes, og hvor det at opnå en 

byggegrund virker mere simpel og hurtig. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

På Færøerne har man blandt andet en proces, hvor kommunen opkøber land, byggemodner det, for derefter at 

sælge det. Hvor det ellers tager op mod 2 år at opnå en byggegrund uden om kommunen, kan kommunen 

gennem denne byggemodningsmodel reducere processen, så ansøgere kan opnå en byggegrund hurtigt. Det 

er her også værd at notere, at man på Island og Færøerne ikke arbejder med egentlige arealtildelinger. I 

stedet ejer man jord og opnår ejerskab ved køb. Det Grønlandske system bygger på, at man ikke kan eje jord, 

og anvendelse af arealer er derfor ofte forbundet med en del administrativt arbejde, som kommer til at ligge 

ved kommunerne. En forenkling af dette system kræver at Selvstyret involveres, da den overordnede 

lovgivning ligger her. Fra kommunal hold ser man på at forenkle processer ved at få bedre digitale løsninger. 

Dette kan blandt andet gøre det lettere at håndtere sager i perioder med lav bemanding i forvaltningen. 

Modellen med at byggemodne større arealer, er dog også brugbar Grønland, og kræver naturligvis at der 

afsættes midler til byggemodning.  

Det videre forløb 

Forslaget fra Niels Davidsen vil blive videresendt til økonomiudvalget og kommunalbestyrelsen. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Større byggemodning vil kræve den fornødne finansiering. Dele af den vil kunne finansieres gennem 

byggemodningsafgifter, der senere pålægges den pågældende bygherre. 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandlingen: 

 

Udvalget for Teknik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelse 

 

Beslutning i Udvalget for teknik: 

 

Administrationen foreslår Udvalget for Teknik 

svaret godkendes til videre behandling i økonomiudvalg og kommunalbestyrelse 

 

 

Beslutning: 

Støttet i princippet. 
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Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for teknik indstiller til Økonomiudvalget om, at 

beslutning i Udvalget for teknik godkendes 

 

Beslutning: 

Siunnersuut tunngaviatigut akuerineqarpoq. Støttet i princippet.  

Der blev fremsat krav om, at det undersøges, hvilke muligheder der er for at effiktivisere sagsbehandlingen 

af arealansøgninger og muligheden for at blive en frikommune. 

 
Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at: 

 

• Økonomiudvalgets indstilling godkendes 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 020-01: Niels Davidsen (IA) forslag 

 

 

Beslutning: 
 

Indstillingen godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 021 
KOM 035 Busdrift i Ilulissat – Genbehandling Journal nr.  
 

Resumé: 

 

På baggrund af ønsket om at ændre modellen for busdriften i Ilulissat er fire modeller blevet opsat for en 

fremtidig drift. Udvalget bedes derfor forholde sig til forslagene inden en videre politisk behandling.   

  

Sagsfremstilling: 

 

Avannaata Kommunia har siden 2020 haft buskørsel i Ilulissat, og senere udvidet denne med buskørsel i 

Uummannaq og Upernavik. Der har i denne periode været store problem med at opretholde en stabil busdrift. 

Problemer skyldes følgende forhold: Manglende kendskab til vedligehold, manglende muligheder for 

mekanikere, hærværk, mangel på reservedele. Særligt adgangen til mekaniker har vist sig som et stort 

problem, da disse har skulle tilsendes fra andre byer, og ikke altid har prioriteret opgaven. Samtidigt er 

busdriften og de mange nedbrud i den en stor økonomisk udfordring for kommunen, som kun er blevet mere 

tydelig med besparelser inden for driftsområdet. Dette ses blandt andet i form af store udgifter til gentagne 

reparationer og tilkalde mekanikere, mangel på billetindtægter og høje lønninger til chauffører.   

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

For at opretholde en mere stabil drift har forvaltningen 4 løsningsforslag for busdriften i Ilulissat.   

 

Forslag 1 Udlicitering af opgaven  
Fordelen ved at udlicitere busdriften er, at firmaer, der allerede har chauffører, og evt. mekaniker kan sikre 

en mere stabil drift. Der kan ligeledes sættes kriterier for at byde på opgaven for evt. interesserede firmaer. 

Dette kan være krav til erfaring med lignende opgaver samt krav til at firmaet har tilknyttet mekaniker eller 

kan lave en serviceaftale med en mekaniker. En anden fordel ved forslaget er, at dette vil medføre mindre 

administration i kommunen, hvor der kun er tilsynsarbejde i forbindelse med nye udbudsrunder. Ved 

udlicitering beholder kommunen stadig en større del af ansvaret end ved en total privatisering. Det er også 

stadig kommunen, der rent økonomisk finansiere aktiviteten, og kommunen sætte også kravene til den ydelse 

der leveres. Modellen er kendt fra Sisimiut, Kangerlussuaq og Maniitsoq. 

 

Forslag 2 Etablering af kommunalt aktieselskab  
Fordelen ved etablering af et aktieselskab er, at økonomien for driften bliver adskilt fra kommunen. Fordelen 

er, at det giver en stabil drift, hvor også viden og erfaring kan forbedre produktet. Etablering af et 

aktieselskab vil kræve, at nye investeringer i garage materiel. I forhold til de øvrige forslag vil dette forslag 

kræve en længere forberedelsestid. Etablering af et aktieselskab er mere omfattende, og kræver indskud af 

aktiekapital, udarbejdelse vedtægter, oprettelse af bestyrelse og direktør mv.. Etableringen af et aktieselskab 

kræver dog relativt store økonomiske investeringer. Modellen med et busselskab som aktieselvskab kendes 

fra Nuuk. Med denne model vil det give mening, at et aktieselvskab driver busdriften for alle kommunens 

byer.  

 

Forslag 3 Privatisering  
En privatisering vil sige, at busdriften kommer til at køre på markedsvilkår. Dette betyder ligeledes, at 

billetpriser, skal skabe grundlaget for at drive busdriften. Dette er en løsning, der i høj grad vil være til gavn 

for det private erhvervsliv, men højst sandsynligt også for kunder i forhold til en mere stabil drift. 

 

I Ilulissat findes ingen erhvervsdrivende som har lyst til at overtage en 100 % privatbaseret busdrift. Begrun-

delsen herfor er bl.a. at når billetpriserne stiger, så kommer der færre passagerer. Ved alt for lave billetpriser 

bliver indtjeningen for lavt, og det har været vanskeligt at få disse til at balancere. Derfor foreslås det, at der i 

forbindelse med privatisering kan indgås en servicekontrakt, hvortil kommunen så kan yde et tilskud for at 

holde priserne lave specifikt for aldersrentemodtagere, skolebørn og handicappede. Denne model er den 

billigste og mindst administrativ krævende for kommunen.  

 



Møde nr. 03/24 Kommunalbestyrelsen Side 52 af 69 
  

Det må således forventes, at dem der vil byde på en sådan drift har erfaring og lettere adgang til mekanikere 

end kommunen har i dag. Denne løsningsforslag vil være den billigste løsning, i drift og administration for 

kommunen. Kommunen forventes ikke at have større udgifter ved modellen. Ved privatisering vil ansvar 

overgå til den private, ligesom at billetpriser som udgangspunkt, vil defineres af markedsvilkår. 

 

Forslag 4 Forbedring af kommunal drift  
Forslaget har til formål, at forbedre økonomi og sikre at der bliver mere stabil drift. Herunder anskaffelse af 

3 busser samt med tiden en nye garagefaciliteter. Derudover har kommunen erfaret, at man i høj grad 

mangler erfaringerne til at opretholde en stabil drift. Det er således ikke alene et spørgsmål om økonomi men 

også om andre ressourcer. Blandt de største udfordringer er vanskeligheden ved, at skaffe mekanikere til 

vedligehold. 

 

Det videre forløb 

Udvalgets beslutning vil medtages i den videre behandling i økonomiudvalg og kommunalbestyrelsen. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Budgettet for bussen busdriften i Ilulissat bygger på en privatisering af bussen i Ilulissat fra marts 2024. 

Andre scenarier er således forbundet med en økonomisk merudgift. Kommunen vil uanset model fortsat have 

udgifter til busstoppesteder i byerne.   

 

Forslag 1 Udlicitering af opgaven: Kommunen vil her indgå en serviceaftale med et privat firma. Aftalen 

vil højst sandsynligt indebære et driftstilskud til reducerede priser til pensionister, skolebørn og lignende 

rabatordninger. De endelige rammer for en udlicitering, vil dog først ligge klar, når en evt. Udbudsrunde er 

foretaget.   

 

Forslag 2 Etablering af kommunal aktieselskab: Såfremt kommunen vælger en aktieselskabsløsning, vil 

kommunens nuværende driftsøkonomi for busserne overgå til selskabet som en del af en serviceaftale. Dertil 

vil der være nye udgifter, der i første omgang skal dækkes af kommunen. Dette drejer sig om følgende: Der 

skal være et indskud af aktiekapital på minimum kr. 400.000 i det nye aktieselskab, dette kan dog være 

aktiver i form af busserne. Dertil skal der oprettes en bestyrelse med en årlig lønudgift på kr. 300.000. Der 

skal dertil ansættes personale til en årlig lønudgift på kr. 4.340.000. Derudover omkring kr. 420.000 til andre 

driftsomkostninger. De årlige drifts og lønningsudgifter forventes dermed at være kr. 4,56 mio., når 

indtægterne inkluderes.  Dertil vil der fra 2025 skulle investeres i ekstra bus på omkring kr. 1,67 mio., som 

afskrives over 9. år. Dertil vil der evt. investeres i en ny garage på omkring kr. 7 mio. Med tiden er det 

forventningen at flere af driftsudgifterne til selskabet kan formindskes, og dermed vil kommunens 

driftstilskud også kunne formindskes. 

 

Forslag 3 Privatisering: Kommunen vil udbyde opgaven og herefter vil økonomien for busdriften ligge ved 

det private selskab. Kommunen forventer ikke at have yderligere udgifter ved denne drift ud over 

vedligehold af busstoppesteder og lignende. Derfor forventes denne model også at være mest fordelagtig ud 

fra et rent økonomisk perspektiv. De helt konkret økonomiske forhold vil dog først ligge klar efter en 

udbudsrunde. 

 

Forslag 4 Forbedring af nuværende forhold: Med en fortsat kommunaldrift vil bussen skulle have en årlig 

driftsudgift på kr. 2.557.000 (inklusiv indtægter) Dette er en lille forøgelse i forhold til 2023, da busdriften 

var underbudgetteret. For at forbedre forholdene for busdriften, vil der over de næste år skulle anlægges nye 

garageforhold (engangsinvestering på kr. 7 mio.) samt investeres i en ny bus til kr. 1,67 mio. En fortsættelse 

af busdriften i Ilulissat resten af året vil betyde en merbevilling på kr. 1.927.000. 

 
Konsekvenser 

 

Konsekvenserne afhænger af den valgte model. Målet er dog at fortsætte busdriften i Ilulissat. 
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Sagsbehandlingen: 

 

Udvalget for Teknik 

Udvalget for økonomi 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for teknik: 

 

 

Forvaltningen for teknik indstiller til Udvalget for teknik om, at 

udvalget træffer beslutning om valg af én af de foreslåede løsningsforslag, til videre behandling 

 

Beslutning: 

Udvalget vælger forslag 2, etablering af et aktieselskab. Der blev foreslået om, at man er åbent for flere 

aktionærer. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for teknik indstiller til Økonomiudvalget om, at 

beslutning i Udvalget for teknik godkendes 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 
Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• Indstillingen fra Økonomiudvalget godkendes 

 
 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 021-01: Busdriftsmodeller med økonomiske forhold 

Bilag 021-02: Beskrivelse af modeller 

 

 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
Sagen må ikke iværksættes før kommunalbestyrelsen har godkendt de økonomiske konsekvenser. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 022 
KOM 036 UNESCO: Planlægning af byggeri i den 

bynære bufferzone 
Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Kommunalbestyrelsen har tidligere besluttet at igangsætte byggeri inden for den bynære bufferzone – i to 

nærmere specificerede områder bag Nukissiorfiit og bag Qilakitsup alanngua. For at komme videre i dette 

arbejde bedes kommunalbestyrelsen her give tilsagn om at der kan bruges 300.000 kr. til igangsætning af 

planarbejdet hos et arkitektfirma.   

 

Sagsfremstilling: 

 

Kommunalbestyrelsen vedtog i 2023, at der kan arbejdes videre med planerne om byggeri inden for den 

bynære bufferzone. På bagrund af Niras’ rapport om mulighederne er der udpeget to områder A og B som 

ligger bag Nukissiorfiit og bag Qilakitsup alanngua. Inden for disse to felter har Niras rapporten slået fast, at 

det ikke vil have nogen ødelæggende betydning at opføre byggeri i forhold til UNESCO-områdets 

udpegningsgrundlag. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Der igangsættes et renderingsarbejde, som vil danne grundlag for den videre planlægning. 

Renderingsarbejdet vil blive forelagt UNESCO, som vil komme med deres holdning til kommunens ide. På 

baggrund af UNESCO’s holdning vil kommunalbestyrelsen senere kunne tage stilling til, hvorvidt byggeri 

stadig er attraktivt på de to lokaliteter. 

 

Det videre forløb 

Et arkitektfirma vil blive bedt om at udføre renderingsarbejdet. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Arbejdes vurderes at ville koste 300.000 kr.  

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

• 1200-D09. Bynær bufferzone for UNESCO-verdensarvsområdet 

• Analyse af den bynære bufferzone ved Ilulissat Isfjord. Udvidet analyse. Niras. Juni 2022. 

 

Sagsbehandlingen: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Forvaltningen indstiller til udvalget 

at det videre arbejde godkendes inden for den angivne økonomiske ramme. 

 

Beslutning: 

Godkendt. 
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Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• Økonomiudvalgets indstilling godkendes 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 022-01: 1200-D09. Bynær bufferzone for UNESCO-verdensarvsområdet 

Bilag 022-02: Kort over område A og B 

 

 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
Kommunalbestyrelsen besluttede, at UNESCO relaterede begrænsninger sættes til ophør, og at 
kommunalbestyrelsen selv skal kunne beslutte om udnyttelse af arealer/områder. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 023 
KOM 042 Ønske om udvidelse af mulighederne for 

benyttelse af snescootere ved Ilulissat 
Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Benyttelse af landområdet udenfor Ilulissat by har så at sige dobbelt begrænsninger, UNESCO området og 

bufferzonen. Der er begrænset adgang til snescooterkørsel på de to landområder, og når der skal etableres 

tracer/korridorer for snescooterkørsel kræver det godkendelse hos Grønlands Selvstyre. Borgmesteren 

foreslår, at der åbnes mere for snescooterkørsel i forhold til i dag. I denne sag skal forslaget drøftes og 

forholdes til.  

 

Sagsfremstilling: 

 

Borgmester Palle Jerimiassen (AT) foreslår, at der åbnes mere for snescooterkørsel omkring Ilulissat. I dag 

er det et faktum at der er restriktive begrænsninger for snescooterkørsel på hhv. UNESCO området og 

bufferzonen. 

 

Begrænsningerne er meget restriktive på UNESCO landområdet, fordi det er et fredet område. Der må kun 

køres langs markeret korridor indenfor grænselinien. 

 

I bufferzonen findes der også begrænsninger, men her er der lidt mere åbent for at fastlægge traceer for 

snescooterkørsel, men igen kun indenfor de rammer, som er fastlagt. 

 

På landområder, hvor der ikke er begræsninger, er det kun kommunalbestyrelsen som egenhændigt kan 

fastsætte rammer. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Ophævelse af restriktionerne vil betyde, at området ikke længere vil kunne påberåbes som et UNESCO 

område, da betingelserne ellers ikke længere vil være opfyldte. Ansøgning om dispensation og gøre sne-

scooterkørsel lovligt indenfor for det fredede landområde skal stilles til Grønlands Selvstyre. Det er 

Selvstyret som har kompetence til at give grønt lys. Ansøgningen kan bringes hos fredningsudvalget, men de 

har ingen beslutningskompetence, men kan kun komme med indstillinger, som kan indgå i den samlede 

vurdering af en ansøgning. Når det gælder fredede landområder, så ligger det udenfor kommunalbestyrelsens 

beslutningskompetence, trods kommunal selvstyre.  

 

I forbindelse med godkendelse af snescooter traceer indenfor det fredede område og bufferzone kan det kun 

lade sig gøre med at strege sporet tværs over landskabet og snescootere må ikke forlade dette spor, som er 

streget på et landkort. Men når det gælder landområder som ikke er fredede, kan kommunalbestyrelse selv 

tillade snescooterkørsel over hele området eller dele heraf.  

 

Forslagsstilleren gør opmærksom på, at der er to muligheder for at lempe restriktionerne på de to landområ-

der som i dag er underkastet for restriktioner. 

 

Det første er, at der kan sættes streger (korridorer) tværs over de fredede områder fra by til de områder, som 

ikke er fredede. Disse korridorer vil kunne benyttes af snescootere som ellers ikke benyttes til fangstture. 

Husk, at dette forudsætter, at Grønlands Selvstyre godkender dispensationsansøgningen.  

 

For det andet, fredning af det nævnte landområde kan ophæves. Dette kan kommunen ikke selv bestemme. 

Ophævelse af fredning over et landområde godkendelse hos Grønlands Selvstyre. Efter at fredning af et 

landområde ophæves, bliver kommunalbestyrelsen i stand til selv at tillade snescooterkørsel over meget store 

landområder eller sætte grænser indenfor disse områder, hvor der må køre snescooter, herunder hvor 

snescooterkørsel må tillades i forhold til transport af fiskefangst.  
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Videre forløb 

Kommunalbestyrelsen bør tage stilling til, hvorvidt antallet af de, i regulativet indtegnede 

snescooterkorridorer tværs over de fredede områder, gøres flere eller, hvorvidt fredning af landområdet op-

hæves med henblik på øget snescooterkørsel. Alt efter hvad der besluttes, vil sekretariatet tage hånd om 

beslutningen med henblik på implementering heraf. 

 

Konsekvenser: 

 

Det siges, at UNESCO er med til at hente store indtægter fra turismen. Der gøres opmærksom på, at såfremt 

det besluttes, at man nedlægger UNESCO varemærket på området, kan medføre økonomisk tab indenfor 

turismeerhvervet. Det er svært at sætte tal på, hvor stort et tab der vil være, idet der ikke registreres hvorvidt 

folk som gæster Ilulissat er kommet her på grund af UNESCO. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen direkte omkostninger til kommunekassen. 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

• Selvstyrets bekendtgørelse nr. 10 af 10. oktober 2013 om anvendelse af motoriserede 

befordringsmidler 

• Hjemmestyrets bekendtgørelse nr. 10 af 15. juni 2007 om fredning af Ilulissat Isfjord 

 

Sagsbehandling: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at 

forholde sig til forslaget 

 

Beslutning: 

Økonomiudvalget besluttede, at kommunen selv skal kunne træffe beslutninger vedr. udnyttelse af 

arealer/områder. Det blev besluttet, at der i forbindelse med denne sagsbehandling er åbent for, at UNESCO 

området og de hertil knyttede restriktioner kan sættes til ophør.  

 

Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• indstilling fra Økonomiudvalget godkendes 

 

Bilag: 

 

Bilag 028-01: Palle Jerimiassen (AT) forslag 

 

 

Beslutning: 
 

Indstillingen godkendes. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 024 
KOM 038 Regnskabsaflæggelse for flerårige projekter 

afsluttet i 2023 
Journal nr.  

 

Resumé: 

 

I 2023 blev en række flerårige anlægsprojekter afleveret og ibrugtaget, herunder A32 i Ilulissat, 

Kunstgræsbane i Upernavik og Skole i Innaarsuit. Da disse tre projekter samtidig har flerårige budgetter, 

aflægges hermed flerårigt regnskab på nævnte projekter. 

 

Sagsfremstilling: 

 
Anlægsprojekters stade afrapporteres årligt (og kvartalsvist), således forbrug kontra budget kan opsummeres 

ved årsregnskabets afslutning. I henhold til gældende regler og bestemmelser, skal projekter med flerårige 

budgetter afrapporteres efter afslutning/ibrugtagning, så der opnås et tilsvarende overblik over det samlede 

projektbudget. 

 

Følgende flerårige projekter er afsluttet siden seneste regnskabsaflæggelse: 

 

Almennyttige boliger A32 Ilulissat. Anlægsarbejderne på projektet pågik i årene 2019-2023 med et samlet 

budget på t.kr. 38.874 og et samlet forbrug på t.kr. 38.611. Projektaflevering blev et år forsinket men med en 

samlet forbrugsprocent på 99,3%. 

 

Kunstgræsbane Upernavik. Anlægsarbejderne på projektet pågik i årene 2020-2023 med et samlet budget på 

t.kr. 4.000 og et samlet forbrug på t.kr. 5.013. Projektet har været betydeligt forsinket ad flere omgange, og 

den samlede forbrugsprocent ender således på 125,3%. 

 

Skole Innaarsuit. Anlægsarbejderne på projektet pågik i årene 2020-2023 med et samlet budget på t.kr. 

18.819 og et samlet forbrug på t.kr. 18.873. Projektet har oplevet mindre forsinkelser men afleveret inden for 

aftalt årrække med en forbrugsprocent på 100,3%. 

 

 

Det videre forløb  

Såfremt Udvalget godkender indstillingen, skal Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen dernæst tage 

stilling til emnet. 
 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen økonomiske konsekvenser for kommunen. 

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

• Revisionsberetning nr. 13 vedr. anlægsregnskaber, stk. 2.2.1.4. 

 
Sagsbehandlingen: 

 

Teknisk Udvalg 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 
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Beslutning i Udvalget for teknik: 

 
Forvaltningen for teknik indstiller til Udvalget for teknik om, at 

udvalget godkender forvaltningens økonomiske regnskabsaflæggelse for omtalte projekter 

 
Besluting: 

Godkendt. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for teknik indstiller til Økonomiudvalget om, at 

beslutningen i Udvalget for teknik godkendes 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 
Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at 

 

• godkende indstillingen fra Økonomiudvalget 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 024-01:  Regnskabsaflæggelse A32 Ilulissat 

Bilag 024-02:  Regnskabsaflæggelse Kunstgræsbane Upernavik 

Bilag 024-03:  Regnskabsaflæggelse Skole Innaarsuit 

 
 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt.  
Kunstgræsbanen i Upernavik er ikke gjort helt færdigt, manglerne ønskes udbedret. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 025 
KOM 039 Endelig vedtagelse af byudviklingsplanen for 

Uummannaq by 
Journal nr.  

 
Resumé: 

 

På sit møde godkendte Udvalget for teknik sidste år, at sende forslag til udviklingsplanen for Uummannaq by 

i offentlig høring i 8 uger. Høringsperioden er nu udløbet, og indkomne høringssvar er blevet behandlet, og 

der har været ganske få tilretninger af byudviklingsplanen. Emnet har været behandlet i Udvalget for teknik 

og i denne sag bedes kommunalbestyrelsen om at tage endelig vedtagelse af byudviklingsplanen for 

Uummannaq by. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Kommunalbestyrelsen har besluttet, at der skal udarbejdes en byudviklingsplan for Uummannaq by. Dette 

arbejde er tilendebragt efter at have være sendt i offentlig høring. Byudviklingsplanen indeholder forestil-

linger og rammer for udvikling af Uummannaq. I planen foreslås det hvordan byen Uummannaq bør ud-

vikles, herunder hvilke forbedringstiltag, der bør tages i den eksisterende bydel. I løbet af udarbejdelsen af 

planen har der været løbende borgerinddragelse i Uummannaq og den lokale GE. Der har været afholdt 

borgermøde, og borgerne har haft mulighed for visuelt at se planens retning og har haft mulighed for at re-

flektere med deres holdninger.  

 

I planen arbejdes der med der med en række temaer. Disse temaer er blandt andet erhvervs- og 

havneprojekter, kultur- og fritidsprojekter, udvikling af centerområder, udvikling af boligområder, 

byudvikling på nye arealer. Derudover ses der på et scenarie, hvor den klausulerede zone omkring 

reservevandssøen nedlægges for at give muligheder til f.eks. boligbyggeri nær byens centrum.  

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Der er indkommet 7 høringssvar, og disse er samlet i bilag 010-02, og høringssvarene er også kommenteret 

enkeltvis. Forslaget om lukning af brugen af drikkevandssøen og istedet overfor til omvendt osmose anlæg 

vedrører Nukissiorfiit, da selskabet har forsyningspligt af vandforsyning.  

 

Departement for Landbrug, Selvforsyning, Energi og Miljø anser omvendt osmoseanlæg som en mulighed. 

Andre høringssvar vedrører områder for slædehunde, områder for oplæg af joller og fiskeriudstyr m.fl., som 

allerede indgik i byudviklingsplanen. 

 

Det er værd at pointere, at udviklingsplanen angiver muligheder for videre udvikling af Uummannaq som en 

inspirationskatalog, og altså ikke som en færdig plan, hvor man kan sætte to streger under. 

 

Videre forløb 

Når kommunalbestyrelsen har taget den endelige vedtagelse af byudviklingsplanen vil det blive offentlig-

gjort. 

 

Konsekvenser: 

 

Ved en evt. senere vedtagelse af en udviklingsplan for Uummannaq, vil byen få et samlet dokument, der 

beskriver muligheder og visioner for fremtiden. Det er et dokument, der kan anvendes til den videre 

planlægning af byen. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen. 
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Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 17 af 17. november 2010 om planlægning og arealanvendelse 

• Inatsisartutlov nr. 34 af 9. december 2015 om ændring af Inatsisartutlov om planlægning og 

arealanvendelse 

• Kommuneplan for Avannaata Kommunia, inkl. tillæg, 2018-2030 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for teknik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for teknik: 

 
Forvaltningen indstiller til Udvalget for teknik om, at 

udvalget vedtager endelig byudviklingsplanen 

 
Beslutning: 

Godkendt. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for teknik indstiller til Økonomiudvalget om, at 

beslutning i Udvalget for teknik godkendes 

 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 
Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at: 

 

• indstilling fra Økonomiudvalget godkendes 

 

Bilag: 

 

Bilag 025-01: Byudviklingsplan for Uummannaq by 

Bilag 025-02:    Samtlige høringssvar 

 

 

 

 

 

 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 026 
KOM 040 Ændring af navnet på Kommunens 

Sullissivik 
Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Kommunens borgerservicecenter hedder Sullissivik. www.sullissivik.gl har sammen navn, hvilket er en 

fælles offentlig portal for borgerne og erhvervsvirksomheder i Grønland. Sammenfaldet af navnene gør at 

folk bliver forvirrede. I denne sag skal kommunalbestyrelsen beslutte, hvorvidt navnet Sullissivik på 

kommunens borgerservicecenter skal ændres. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Fælles offentlig portal for borgerne og erhvervsvirksomheder i Grønland er www.sullissivik.gl Det betyder, 

at alle offentlige instanser som kommuner, Selvstyret samt offentligt ejede virksomheder kan have indhold 

og digitale selvbetjeningsløsninger på sullissivik.gl som er målrettet til borgerne og virksomhederne i 

Grønland. Kommunens borgerservice centre kaldes også for Sullissivik, men der er tale om to funktioner, og 

det faktum at de hedder det samme, gør borgerne forvirrede. Når for eksempelvis, at en borger kontakter 

Nukissiorfiit kan vedkommende blive bedt om at hente en blanket i Sullissivik. Borgeren går så hen til 

kommunens borgerservicecenter og derved har misforstået medarbejderen fra Nukissiorfiit som underfor-

stået har henvist borgeren til portalen www.sullissivik.gl.  

 

Kommunens borgerservice medarbejdere forklarer mange borgere, og der synes at være et udbredt misfor-

ståelse herom. To offentlige instanser med samme navn, det gør borgerne forvirret. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

I Kommuneqarfik Sermersooq har man løst udfordringen ved at ændre navnet på kommunens 

borgerservicecenter fra Sullissivik til “Kiffartuussivik”. I Avannaata Kommunia vurderer vi, at det ikke skal 

hedde det samme som bliver brugt i Sermersooq, men mener at det skal hedde noget andet.  

 

Fra sekretariatet foreslår vi “Kommunimi Saaffiginnittarfik”. Dertil ønsker vi, at der bliver etableret et 

internetbaseret borgerservicecenter “Internetsikkut Saaffiginnittarfik”. F.eks. vil lokal borgerservicecenter i 

Uummannaq komme til at hedde “Kommunimi Saaffiginnittarfik, Uummannaq”. 

 

Videre forløb 

Såfremt kommunalbestyrelsen beslutter, at kommunens Sullissivik får en navneændring, vil der blive 

gennemført borgerinformationskampagne f.eks. via Facebook. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Det antages at det vil koste ca. kr. 60.000 at etablere internetbaseret borgerservicecenter. Der vil blive åbnet 

en app, hvorigennem borgerne kan foretage henvendelse, således det bliver muligt at henvende sig til 

kommunen, uanset hvor man opholder sig henne. 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandling: 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

 

 

http://www.sullissivik.gl/
http://www.sullissivik.gl/
http://www.sullissivik.gl/
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Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at  

Udvalget godkender navneændring fra Sullissivik til “Kommunimi Saffiginnittarfik; og at  

der herudover etableres en internetbaseret borgerservicecenter. 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 
Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• Økonomiudvalgets indstilling godkendes 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Ingen 

 

 

Beslutning: 
 

Indstilling godkendt.  
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Sag nr. Emne Bilag nr. 027 
KOM 041 Etablering af “brædtet” Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Behovet for etablering af en ny salgsbod “brædtet” af grønlandsk proviant har kørt i lang tid. Der har været 

undersøgt muligheder og sekretariatet udpeger en mulighed. Løsningsmodellen indebærer anlæg og flytning. 

Denne vil medføre omkostningsbesparelse for kommunen på sigt. I denne sag skal det drøftes, hvorvidt der 

skal etableres et nyt “brædt” og hvorvidt turistinformationskontoret bør flyttes i den sammenhæng. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Kommunen etablerede et turistinformationskontor, kontoret kører fint, men er bekostelig for kommunen. 

Kommunen har måttet leje et hus, for at sikre at kontoret ligger i bymidten og mulighederne herfor har været 

begrænset. Den gældende lejekontrakt er ved at udløbet. Udvalget skal tage stilling til, hvorvidt kontrakten 

skal forlænges. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Sekretariatet har søgt muligheder. Driften af den nuværende brædt er bekosteligt for kommunen, brugen 

heraf er begrænset. Dette forklares ved, at folk nøler med at sælge deres varer her, da de ellers vil blive 

beskattet. I lighed med os har man i Nuuk erfaring med driften af brædtet. Der blev etableret et nyt brædt, 

men brugen heraf var så begrænset at man var nødsaget til at lukke stedet og istedet genåbnede det gamle 

brædt efter istandsættlese, og nu kører fint igen ligesom tidligere.  

 

Fra sekretariatet indstiller vi, at der etableres et nyt brædt/åbent salgsted på den nuværende parkeringsplads 

foran den gamle butik. Et åbent brændt vil således være billigere i drfit til vand, rengøring, el og vand. 

 

Når det nuværende brædt fraflyttes kan bygningen bruges som turistinformationskontor. Dette vil samtidig 

medføre, at lejeudgifter til det nuværende hus, hvor turistinformationskontoret ligger, vil ophøre. Bygningen 

hvor brædtet har til huse i dag er egnet som turistinformationskontor, især på grund af den centrale beliggen-

hed. 

 

Videre forløb 

Såfremt der er opbakning til denne sag, vil der skulle bygges et nyt brædt, og når det står færdigt, vil turist-

informationskontoret kunne flytte. Det nye brædt kan bygges færdigt i år. Leje af huset til turistinformations-

kontoret kan ophøre, lige så snart flytning heraf er blevet muligt. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Det antages at et nyt åbent brædt – Kalaaliaraq – kommer til at koste ca. kr. 1,0 mio. Dette kræver ekstrabe-

villing. Driften i det nye brædt vil koste ca. kr. 100.000 årligt.  

 

Kommunen har lejet et hus til turistinformationskontoret. Dette koster kr. 168.000 i årligt leje, og disse vil 

blive sparet. Driften af det nuværende brædt har i de senere år været dyrt, især til løn og drift, hvor det gnst. 

har kostet mellem kr. 500.000 og 600.000 om året. Der har i år været markant reduktion af bevillingen, da 

det kører urentabelt. Bemandingen har været tilpasset kundernes efterspørgsel. Disse vil man også spare. 

 

Såfremt der ikke er opbakning til forslaget om flytning og byggeri, vil man forlænge lejekontraktet vedr. 

huset til turistinformationskontoret og der foretages henvendelse til departementet. 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 
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Sagsbehandling: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at 

udvalget godkender,  

at leje af det hus, som i dag huser turistinformationskontor sættes til ophør som beskrevet foroven; og at 

der bygges et nyt “brædt” og at der afsættes midler til formålet fra kassen 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 
Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen om, at:  

 

• Økonomiudvalgets indstilling følges 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Ingen 

 

 

Beslutning: 
 

Indstillingen blev i princippet støttet.  
Økonomiudvalget tilvejebringer finansiering og træffer beslutning herom. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 028 
ØKO 041 Tilpasning af kommunens takstblad Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Det er af dele af Kommunalbestyrelsen og borgerne bemærket, at enkelte takster i kommunens takstblad for 

serviceydelser er steget markant. Der er ikke rejst decideret modstand for, at taksterne følger med 

prisudviklingen, men går mere på, at der for nogle enkeltes vedkommende drejer sig om voldsomme 

prisstigninger, hvilket man mener, at disse reguleringer bør kunne modificeres. I denne sag skal 

Kommunalbestyrelsen tage stilling til hvorvidt Økonomiudvalget bemyndiges til at foretage tilpasninger af 

enkelte takster i takstbladet. 

 

 

Sagsfremstilling: 

 

Kommunalbestyrelsen besluttede på sit ekstraordinære møde d. 1. marts 2024 at der foretages tilpasning i 

kommunens takstblad for 2024, idet der er nogle områder, hvor der kræves nøjere vurdering. Det skyldes, at 

der nogle steder er sket for høje prisreguleringer, især i forhold til foreningernes mulighed for at leje 

mødelokaler, som jo har et forebyggende rolle i lokalsamfundene. I denne sag skal Økonomiudvalget 

forholde sig til oplægget.  

 

Sekretariatet har foretaget nøje vurderinger og kommer hermed med et oplæg. Ændringsforslaget indeholder 

især takster for leje af mødelokaler og værksteder i bygderne.  

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Det foreslås følgende ændringer. Brug af servicehuse i bygder og værksteder, og det foreslås samtidig, at 

man i samarbejde med bygdebestyrelser udarbejdes instrukser om brugen af sådanne faciliteter. Der skal 

tages udgangspunkt i brugernes behov, ligeledes foreningslivet som har en vigtig forebyggende rolle. Det 

skal også være gratis at bruge værksteder og servicehuse i forbindelse med skindforarbejdning og husflidsar-

bejde. Der skal dog betales ved leje i forbindelse med private arrangementer ved konfirmation, dåb m.v. 

 

Hjælp fra entreprenørafdelingen sættes ned fra kr. 350 til kr. 300. Beløbet kan ikke komme længere ned 

henset til inflation. Derudover reparation af hundeslæde som skulle koste kr. 70 blev sløjfet. 

 

I bilaget fremgår samtlige ændringsforslag med rødt skrift. 

 

Videre forløb 

Når ændringerne er vedtaget vil takstbladet blive gjort offentligt til borgerne og virksomhederne. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Økonomiske konsekvenser er ikke store, og har ingen indvirkning i budgettet som sådan. 

 

Lovgrundlag: 

 

• Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

 

Sagsbehandling: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 
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Beslutning i Økonomiudvalget: 

Der blev stillet et krav om, at det medtages i takstbladet at prisen for en hale fra ræv skal koste kr. 300 med 

henblik på at reducere antallet af ræve omkring Ilulissat. 

Der blev foreslået, at prisen for leje af musikudstyr sænkes til kr. 2.000. 

Prisen for dagrenovation 2 gange ugentligt skal tilpasses og genrejses som et beslutningspunkt i 

kommunalbestyrelsen. 

 

 

 

Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

Aningaasaqarnermi Ataatsimiititaliami aaliangerneq ilalerneqassasoq akingititanullu siunnersuut 

ilanngussamiittoq kommunalbestyrelsip akuerissangaa 

 

• Kommunalbestyrelsen godkender Økonomiudvalgets beslutning, herunder forslag til takstblad, jf. 

bilag  

 

 

 

 

 

 

 

Bilag:  
 

 

Bilag 028-01: Takstblad 2024 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Beslutning:  
 

 

Indstilling godkendt. 
Til næste møde fremsættes forslag til ændring af takster for dag-og natrenovation, herunder de 
økonomiske konsekvenser. Leje af musikanlæg fastsættes til kr. 750. Haj medtages. 
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